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LA SRA. PRESIDENTA.

Bona tarda, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. SANS I REGIS:

Esperança Sans substitueix Antònia Martín.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Damià Borràs substitueix Pilar Costa.

LA SRA. GUASP I BARRERO.

Patrícia Guasp sustituye a Marc Pérez-Ribas.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Perdoni, Sra. Presidenta, jo som el titular del Grup Mixt,
però a la primera intervenció partiré la intervenció amb el
diputat Antoni Sanz.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. 

Elaboració del dictamen del Projecte de llei RGE núm.
11620/22, de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023. 

Passam al debat de l'únic punt de l'ordre del dia relatiu a
dictaminar el Projecte de llei RGE núm. 11620/22, de
pressuposts generals de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l'any 2023.

Aquesta presidència informa els grups parlamentaris que
l'ordenació del debat es farà en 12 apartats, d'acord amb
l'ordenació de les esmenes derivades de l'informe de la
ponència. 

Així mateix, es recorda que les possibles noves esmenes
que es presentin tendents a aconseguir un acord per
aproximació entre les esmenes ja formulades, s'hauran de
presentar per escrit.

També es comunica als grups parlamentaris que les
votacions es realitzaran al final de cada debat.

També he d’informar que l'horari establert és una previsió.
Per tant, pregaria que, en el supòsit d'acabar abans, els
membres del proper debat estiguin atents per si avançam l'hora
d'inici. Aquesta presidència informa que es realitzarà un únic
debat de defensa conjunta de totes les esmenes que es
mantenen.

Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari El Pi
Proposta per les Illes RGE núm. 12027 a 12045/22 i
posicionar-se respecte de les esmenes dels altres grups
parlamentaris, té la paraula el Sr. Melià per un temps de quinze
minuts. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, senyores i senyors diputats.
Bé, el Grup Parlamentari El Pi al text articulat, diguem-ho així,
agruparà les esmenes presentades en tres grans blocs. 

El primer bloc, i amb tota probabilitat el més important,
almanco des del nostre punt de vista, és aquell grup d'esmenes
dedicades a temes tributaris i fiscals. En aquest gran apartat
tenim esmenes per adequar el tipus de l’IRPF a la inflació
generada i intentar que les rendes més baixes no hagin de fer
front a aquest impost per l'increment dels preus que s'ha
produït.

Un segon grup d'esmenes és el relatiu a l’impost de
successions, volem eliminar entre familiars, i també potenciar
el tema dels pactes successoris, i, per tant, fer un aclariment
normatiu perquè determinats fets imposables relacionats amb
els pactes successoris no se subjectin a la fiscalitat que estan en
aquest moment perquè les agències tributàries entenen que no
és realment una herència. 

El tercer grup d'esmenes és relatiu a l’impost de
transmissions patrimonials, que volem eliminar o reduir, tenim
esmenes d'eliminació i de reducció, del tipus de gravamen per
compra de primer habitatge o habitatge habitual. I aquest bloc
l’acabaríem amb les esmenes relatives a l'impost de turisme
sostenible, l'anomenada ecotaxa col·loquialment. Aquí no
canviam el tipus impositiu, però sí que volem recuperar les
finalitats originàries de l’imposts quan va ser creat el 2016 i,
per tant, eliminam que sigui una finalitat finançable a través
d'aquest impost el tema de l'habitatge públic. Volem recuperar
una esmena que ja vàrem presentar al projecte de llei en el
sentit que el 50% de la recaptació quedi en el municipi on s'ha
generat el recurs a fi i efecte que hi hagi una translació més
directa entre l'esforç fiscal i la zona turística que ha generat
aquest ingrés i replantejar el tema de la comissió, perquè a la
comissió al final el Govern està passant el corró de mala
manera i entenem que s'hauria de produir una configuració que
garantís el consens necessari entre la societat civil i el Govern
de les Illes Balears. 

Un segon bloc de les nostres esmenes és el relatiu a l'escola
concertada. En aquest bloc tenim una esmena del mòdul de
despesa de funcionament que volem que s'incrementi un 10%,
perquè des de 2008 no s'ha incrementat. És evident que la
inflació ha augmentat de manera exponencial molt per sobre
d’aquest 10% i, per tant, fa falta adequar aquest mòdul de
despesa per mantenir uns serveis públics, perquè és evident que
l'escola concertada forma part del servei públic d'educació.
També en aquest esforç d'equiparació salarial dels mestres i
professors de l'escola concertada volem que puguin tenir dret
a la paga dels 25 anys, que en aquest moment no la poden
cobrar perquè estan -diguem- excepcionats per la mateixa llei
de pressuposts. 

Després tenim un tercer bloc d'esmenes que són més -
diguem-ne- un calaix de sastre, més diverses. Aquí hi ha
l'eliminació de l’Oficina anticorrupció que el nostre grup
parlamentari ve sostenint que el que s’hauria de fer és eliminar
aquesta entitat pública i que quedi integrada dins la Sindicatura
de Comptes. Aquí també tenim una esmena en relació amb el
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personal interí, els mestres, perquè puguin cobrar els mesos
d'estiu en cas que hagin entrat a fer feina al Servei d'Educació
i que es puguin produir determinats increments retributius de
personal que en aquest moment estan prohibits o limitats per
part de la Llei de pressuposts, tal com ve plantejat al projecte
de llei. 

En relació amb les esmenes dels altres grups, evidentment,
totes les que siguin coincidents, que n'hi ha moltes, no ens hem
d’enganar, moltíssimes, amb les plantejades pel nostre grup
parlamentari, reduccions tributàries, escola concertada, etc., les
votarem favorablement; no totes, perquè hi ha algunes esmenes
del Partit Popular amb relació al tipus..., a l'impost de
transmissions per cases de gran valor, que no compartim, però
la majoria que van a l’establiment de bonificacions, reduccions
per a rendes baixes i mitjanes o per promocionar l'accés a
l'habitatge, tot aquest grup d'esmenes, sobretot del Partit
Popular, les votarem favorablement. 

Res més. Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari
Ciudadanos, RGE núm. 12191 a 12213/22 i posicionar-se
respecte de les esmenes dels altres grups parlamentaris, té la
paraula la Sra. Guasp per un temps de quinze minuts. 

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gracias, presidenta. Desde Ciudadanos hemos presentado
22 enmiendas al articulado del proyecto de ley de presupuestos
para 2023. Podríamos resumir estas 22 enmiendas en cuatro
ejes, cuatro ejes fundamentales para nosotros. 

Uno sería la racionalización del gasto público, estas
enmiendas, este paquete de enmiendas de Ciudadanos, van
encaminadas a la congelación de los sueldos de altos cargos y
asesores del Govern. Creemos que no es el momento de una
subida del 2,5% de los sueldos cuando tenemos las familias, los
autónomos, los trabajadores de nuestras islas se empobrecen
más cada día por culpa del IPC y de la alza de los precios.
Creemos que no es el momento y, por tanto, congelamos y las
enmiendas van encaminadas a dejar el salario como el actual,
como el de 2022.

En esta misma línea, en el eje de racionalización del gasto
público, tenemos una enmienda para eliminar el Instituto
Balear de la Energía. Otras enmiendas encaminadas a reducir
el sueldo del director gerente, del director de la Oficina
anticorrupción. Desde Ciudadanos estamos a favor de esta
oficina, siempre la hemos defendido, pero consideramos que el
salario de 90.000 euros del director pensamos que abusivo y
ponemos una enmienda, la 12204, para igualarlo al sueldo de
director general del Govern. En esta línea avanzar ya que
votaremos en contra de las enmiendas del Partido Popular y las
enmiendas de El Pi que van en la línea, año tras año, de
eliminar, querer eliminar la Oficina Anticorrupción. 

El segundo eje importante de las 22 enmiendas de
Ciudadanos son las rebajas fiscales, alivio fiscal. La 12210 es
muy importante para el Grupo Parlamentario Ciudadanos, que

es la deflactación de los tramos autonómicos del IRPF.
Hacemos una deflactación del 5% de los tramos. Por tanto,
votaremos abstención a las enmiendas de otros grupos
parlamentarios que hacen el Partido Popular una bajada o
plantea El Pi otro tipo de deflactación. Nosotros  defendemos
nuestra enmienda en cuanto a que creemos que es la mejor
solución y lo que necesitan los ciudadanos es que su poder
adquisitivo no se vea mermado por culpa de esta alza abusiva
de los precios y se compense esa alza de los precios en los
tramos autonómicos del IRPF. Es una solución que ya llevamos
al Congreso, que hemos pedido muchísimas veces en este
parlamento, pero que se ha negado por parte del gobierno de
Armengol.

En este mismo eje de alivio fiscal nuestra enmienda 12192
va encaminada a eliminar el injusto impuesto de sucesiones y
donaciones. Y la enmienda 12208 a reducir al mínimo el
impuesto de transmisiones patrimoniales, pero no solo pedimos
que sea a los jóvenes, como hacen otros grupos parlamentarios
o el propio artículo de la Ley de presupuestos, sino que desde
Ciudadanos con esta enmienda queremos que sea para todas las
personas que adquieren su primera vivienda. Además, lo que
hace Ciudadanos es pedir que se aumente el tope máximo del
precio de esa vivienda, que pasaría con nuestra enmienda de
270.000 a 300.000 euros porque, ya saben, ni en Palma, en la
capital, ni en Ibiza se encuentran muchas viviendas al precio
que dice el Govern. Para nosotros es importante ese alivio
fiscal en un momento como el actual y esperamos tener el
respaldo de los grupos parlamentarios.

Tercer eje importante en las enmiendas de Ciudadanos es la
escuela concertada. Nosotros pedimos con tres enmiendas, por
un lado, que se garantice la educación de calidad tanto en la
educación pública como en la educación concertada y se den
los recursos necesarios para ello. Por eso hacemos también una
enmienda al anexo 1, al de los módulos de funcionamiento de
la concertada, y subimos un 9%, que es lo que consideramos
para compensar el alza de los precios y unos módulos que
llevan congelados demasiado tiempo y, por tanto, no son
suficientes estos módulos para garantizar el funcionamiento y
la calidad educativa en los centros concertados sostenidos con
fondos públicos. 

Otra enmienda ligada al eje de la concertada es garantizar
los grados de FP en los concertados, porque está pasando que
se han perdido muchos conciertos para los centros educativos
privados sostenidos con fondos públicos que tienen grados de
FP. Por ahí también van nuestras enmiendas.

Y un último eje sería el del ITS, el impuesto de turismo
sostenible. Ustedes saben, señores diputados, que Ciudadanos
quiere eliminar, cuando gobierne y siempre lo va a llevar en su
programa, el ITS. Si bien lo que vamos a hacer en un primer
momento y solicitamos es que se elimine para los residentes de
Baleares que viajan interislas. Esto es completamente
necesario. Pedimos en estas enmiendas que hoy presentamos
una reducción a la mitad. Sabemos que todos los proyectos
comprometidos deben financiarse, pero pedimos que para 2023
se reduzca la tarifa y la cuota diaria que se exige a los visitantes
y a los viajeros, incluso a los residentes, que sea a la mitad, la
reducimos a la mitad completamente en la enmienda 12213. 
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En relación con el ITS, también incluimos nuevas
exenciones y pedimos la modificación del artículo 19 de la Ley
de turismo sostenible para eliminar el concepto de políticas de
vivienda para destinar la mal llamada ecotasa. Esperamos que
muchos grupos parlamentarios que en ruedas de prensa y
delante de los micros se llenan la boca diciendo y exigiendo
que la ecotasa tiene que servir para lo que en sus inicios se
ideó, voten a favor de esta enmienda, para eliminar que se
destine a vivienda cuando es un fracaso de las políticas de este
govern, y no se debe destinar lo recaudado con el ITS para
vivienda y otras..., simplemente destinarlo a la protección del
medio ambiente. Ya digo, dejar claro, que Ciudadanos querría
eliminar el ITS.

En relación con las enmiendas de los otros grupos
parlamentarios, adelantar que votaremos a favor de
prácticamente la totalidad de las enmiendas de El Pi y el PP
encaminadas a rebajas fiscales, a excepción de las de vivienda,
que vamos a defender las nuestras y nos abstendremos, y de
algunas otras; votaremos en contra de sus enmiendas que van
dirigidas a eliminar la Oficina anticorrupción; votaremos
también a favor de las enmiendas para mejorar los
complementos a los empleados públicos y encaminadas al
complemento de fidelización de los profesionales sanitarios,
que también nosotros llevamos estas enmiendas pero en la
Conselleria de Salud; y votaremos en contra de las enmiendas
de MÉS per Mallorca y Podemos que van encaminadas a todo
lo contrario que pide Ciudadanos, ellos están registrando sus
enmiendas -la 12877 y 12919- para solicitar que se duplique la
tarifa y la cuota diaria del ITS y, por tanto, votaremos en
contra.

Y nada más en mi primera intervención. Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari
Popular, RGE núm. 12324 a 12370/22, i posicionar-se respecte
de les esmenes dels altres grups, té la paraula el Sr. Costa.

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, presidenta. Bones tardes, senyores i senyors
diputats. El Grup Parlamentari Popular ha presentat 47 esmenes
al text articulat de la Llei de pressuposts i, a grans trets, les
esmenes van sobre el següent. 

En primer lloc, un conjunt d'esmenes per intentar anul·lar
l'acord del Consell de Govern de 4 de gener de 2021, que
retalla les retribucions als treballadors públics, i també esmenes
per intentar congelar el sou dels alts càrrecs del Govern de les
Illes Balears, Sindicatura i Oficina anticorrupció, per tal que -
nosaltres creim que seria un gest davant la ciutadania- aquesta
congelació salarial, com han fet, per exemple, en el Consell
Insular d'Eivissa i com ha fet també, enguany, el Parlament de
les Illes Balears, on també hi ha hagut una congelació salarial.

Esmenes també per anul·lar l'Oficina anticorrupció.
Efectivament, nosaltres creim que l’Oficina anticorrupció és un
ens que costa 1.300.000 euros, i és un ens perfectament
prescindible, perquè hi ha una duplicitat evident amb la
Intervenció General de la comunitat autònoma, amb la

Sindicatura de Comptes i amb la Fiscalia; en conseqüència, és
un ens perfectament prescindible.

Un cúmul d'esmenes en matèria educativa, en primer lloc,
per equiparar la retribució del personal docent de la pública
amb el personal de la concertada; en segon lloc, per al
sosteniment en condicions d'igualtat de la doble xarxa, pública
i concertada, quant a despeses de manteniment, personal de
suport, etc.; finançament del transport escolar, també de la
concertada, exactament igual que es fa per a la pública, i el
repartiment de l'oferta de formació professional, també en la
concertada.

En matèria de salut, es proposen esmenes per a la creació de
dos nous complements, concretament, un nou complement per
a llocs de difícil cobertura, que és una esmena que coincideix
també, en principi, amb una esmena que han presentat els grups
que donen suport al Govern de les Illes Balears; nosaltres creim
que és una esmena, aquesta, de la creació d’aquest complement
per a llocs de difícil justificació, absolutament necessària, és
incomprensible que no estigui feta a dia d'avui per poder
aconseguir que els metges de les Illes Balears i el personal
d'infermeria i personal sanitari en general no se'n vagi de la
comunitat autònoma de les Illes Balears; creim que també s’ha
de crear un complement de fidelització a totes les Illes Balears,
i no només a Formentera; i també presentam una esmena per
estudiar un nou nivell de carrera professional i desbloquejar la
carrera professional que tenen actualment els metges. 

Per altra part, en matèria municipal, proposam recuperar el
0,7% del fons de cooperació municipal.

I, finalment, una esmena per donar suport als voluntaris de
les agrupacions de Protecció Civil.

Per altra banda, presentam un bloc ampli d'esmenes en
matèria de reforma fiscal. És una qüestió per a nosaltres
absolutament transcendental. De fet, el nostre model -i ho
vàrem dir a la defensa de l'esmena a la totalitat- no és
coincident. De fet, és invers al model que planteja el Govern de
les Illes Balears en els pressuposts; el Govern de les Illes
Balears prefereix posar en marxa la repartidora i pagar-se la
campanya electoral de Francina Armengol, i nosaltres creim
que el que s’ha de fer és aixar els imposts als ciutadans de les
Illes Balears i que siguin els ciutadans de les Illes Balears els
que es paguin -amb els menys imposts que pagarien amb la
nostra proposta- les despeses que creguin convenients, és a dir,
que es pugui, evidentment, incrementar la renda disponible dels
ciutadans i -com dic- que siguin ells els que destinin aquest
increment de renda disponible allà on estimin convenient.

És un bloc ampli d'esmenes, amb un cost aproximat anual
de 200 milions d'euros, una reforma fiscal de 200 milions
d'euros. Jo sé que alguns, segurament, dels portaveus que
donen suport al Govern diran que és una reforma fiscal que ja
fa temps que passeja, i és la veritat, fa temps que estam
intentant que aquesta reforma fiscal es posi en marxa. Jo crec
que no m'equivocaré si dic que no es posarà en marxa encara en
aquesta llei de pressuposts, perquè vostès votaran en contra de
les propostes que planteja el Partit Popular, però sí que vull
posar de manifest que és la darrera oportunitat -ara sí, ara sí, és
la darrera oportunitat- per baixar els imposts als ciutadans de
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les Illes Balears amb rendes mitjanes i baixes d'una vegada per
totes, és la darrera oportunitat d'aquesta legislatura. Si no es pot
dur a terme aquesta vegada, no tenguin cap dubte que es durà
a terme a partir de maig de 2023 si els ciutadans donen suport
al Partit Popular. És una reforma fiscal enfocada,
essencialment, a les rendes mitjanes i baixes de les Illes
Balears, en conseqüència, al 80% dels ciutadans de les Illes
Balears.

És cert que a la Llei de pressuposts es plantegen reducció...,
perdó, l'ampliació dels beneficiaris i els llindars d'algunes
deduccions a l’IRPF. I és cert també que es redueix el tipus de
l'impost de transmissions patrimonials al 4% per la compra del
primer habitatge habitual, que eren propostes que dúiem des del
Partit Popular i que ha tengut a bé el Govern de les Illes
Balears copiar-li al Partit Popular, aquestes propostes. I per a
nosaltres estan bé, el que passa és que, del que nosaltres ens
queixam és que van massa..., no és suficient, no van prou lluny,
aquests plantejaments, s’ha d’anar més enllà quant a la reforma
fiscal i la reducció d'imposts.

En quin sentit? En primer lloc, afegim una proposta per tal
que la deducció que tenen els universitaris que estudiïn les
seves carreres, els seus graus, fora de les Illes Balears també
puguin tenir dret a la deducció autonòmica. Ho dic perquè als
alumnes de la UIB se'ls retornen les matrícules, als estudiants
que fan els seus graus fora de la UIB no se'ls retorna ni un euro.
La nostra proposta és que, via deducció a l’IRPF, també puguin
recuperar un import d'almenys 1.800 euros de les matrícules
universitàries. En quin sentit ho fem?, fent una disposició
transitòria per tal que la deducció que ja està prevista a la
normativa de l’IRPF es pugui fer extensiva sense els límits que
s'estableixen actualment en aquesta deducció.

Per altra banda, també plantejam ampliar -encara més del
que fa el Govern de les Illes Balears- la deducció per
arrendament d'habitatge habitual en el territori de les Illes
Balears, més concretament, o sobretot per a joves menors de 30
anys, perquè arribin fins a 800 euros anuals i també a les
famílies nombroses i a les monoparentals. 

Proposam també anar més lluny en el que es refereix a la
deducció autonòmica per a despeses d'adquisició de llibres de
text. Proposam també anar, en aquest cas no més lluny, sinó
incrementar la deducció autonòmica per a contribuents amb
discapacitat física, psíquica o sensorial o persones a càrrec amb
aquesta condició. Proposam també la deducció per a  despeses
relatives a descendents o acollits menors de 6 anys per motius
de conciliació, que es faci també més àmplia, sobretot per a
joves menors de 30 anys i famílies nombroses i/o
monoparentals. 

Plantejam que la tarifa de l'impost de transmissions
patrimonials es deixi com ja estava posada a l’exercici 2021, és
a dir, a tipus que van dels 8 a l’11%. Creim que la
progressivitat d'aquesta tarifa és suficient. En qualsevol cas, la
tarifa implicaria que els tipus marginals màxims ja fossin els
més alts d'Espanya. El plantejament que té el Govern de les
Illes Balears és encara anam molt més lluny. El tipus màxim
que plantejam nosaltres és el que hi havia -com dic- el 2021,
que era de l’11% i el que planteja el Govern de les Balears és
arribar fins el 13%.

També reduir el tipus aplicable a un tipus reduït especial,
aplicable a les escriptures notarials que documentin l’adquisició
d’un nou habitatge habitual. En aquest cas per la compra...,
actes jurídics documentats per la compra d’un habitatge nou. La
deducció autonòmica per arrendaments d’habitatges en el
territori de les Illes Balears. Es tractaria de fer una deducció
nova, fa molt de temps que la plantejam, creim que seria un
incentiu perquè els propietaris, sobretot els petits, posessin
habitatges en el mercat, que bona falta fa, habitatge en el
mercat de lloguer. 

Cream una nova deducció per naixement o adopció. És una
deducció que tenen moltes altres comunitats autònomes i que
ens pareix incomprensible que a les Illes Balears, el naixement
o l'adopció, no tengui una deducció especial, de forma que els
9.500, al voltant de 9.000 naixements que es produeixen a les
Illes Balears, tenguin un premi, tenguin un premi, que bona
falta fa impulsar un poquet la natalitat; per això, pel primer fil
800 euros i pel quart i següents, 1.400 euros de deducció.

Plantejam també que la deducció autonòmica per a despeses
derivades d'estades en residència de centres de dia, una nova
deducció en aquest cas, o per contractació de persones per a
cures. Aquesta nova deducció creim que seria una bona ajuda
per a aquestes persones que contracten o aquestes famílies que
contracten una persona per a cura de persones majors o
persones amb discapacitat, o aquestes persones que van a una
residència o a un centre de dia. 

Plantejam evidentment, també la reducció de la tarifa de
l’IRPF, fa molt de temps que ho deim, per a rendes inferiors a
30.000 euros baixar mig punt i per a rendes superiors a 30.000
euros baixar un quart de punt.

Plantejam també incrementar un 10% el mínim personal i
familiar, concretament el mínim del contribuent major de 75
anys, i també incrementar un 10% el mínim per a ascendents. 

Proposam un tipus reduït d’un 2% per la transmissió
onerosa d’immobles que hagin de constituir l’habitatge habitual
de determinats col·lectius, concretament menors de 35 anys i
també famílies nombroses i monoparentals.

Plantejam també que la deducció autonòmica per adquisició
del primer habitatge habitual per a joves menors de 30 anys i
persones amb discapacitat, sigui del cent per cent, en
conseqüència, una deducció que implicaria l’eliminació de
facto de l'impost de transmissions patrimonials per a joves
menors de 30 anys i persones amb discapacitat. Alguns grups
parlamentaris plantegen eliminar l'impost de transmissions
patrimonials en tots els casos. Convendria que els grups
parlamentaris que ho plantegen fessin una estimació del cost
aproximat que aquesta mesura implicaria. 

Un tipus de gravamen reduït també aplicable a les
escriptures (...), que documentin l’adquisició d’un habitatge
habitual per a determinats col·lectius, en aquest cas joves
menors de 35 anys, famílies nombroses i/o monoparentals. Un
tipus reduït aplicable a les escriptures notarials que documentin
la constitució d'hipoteques, amb garantia de préstecs per
l’adquisició d'habitatge habitual, en aquest cas implicaria
reduir-ho un 66%, dos terços de l’actual tarifa, passar de l’1,5%
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al 0,5%. Evidentment, això podria constituir una ajuda en la
situació actual de pujades brutals de tipus d’interès.

La reducció per l'adquisició d'habitatge. Aquí hi ha dues
esmenes que jo crec que són importants. Actualment, arran
d’una consulta a la Direcció General de Tributs, l'Agència
Tributària de les Illes Balears no permet aplicar en herències en
vida, que ja saben vostès que és una qüestió d'extrema
importància, les herències en vida, els pactes successoris és una
figura molt pròpia de les Illes Balears, que utilitza molta gent
i creim que les herències en vida haurien de tenir sempre,
sempre la mateixa tributació que les herències per causa de
mort. Això no succeeix amb la reducció per adquisició
d'habitatge habitual i tampoc succeeix en la reducció per
adquisició de béns i drets a efectes d’activitats econòmiques. El
que nosaltres proposam és una qüestió molt senzilla, és el tercer
any, el tercer any que ho proposam. Sempre hem tengut el vot
en contra dels partits que donen suport al Govern, excepte -crec
recordar- MÉS per Mallorca. Ens agradaria que d'una vegada
per totes, poguéssim treure de l'article 23 i de l'article 25 del
text refós, la paraula “fallecido”, per aconseguir que fossin
aplicables aquestes reduccions també a les herències en vida,
tal com ha fet, per exemple, Galícia. 

La bonificació autonòmica per adquisicions de subjectes
passius inclosos en els grups 1 i 2 de l’impost sobre successions
i donacions. Una bonificació del cent per cent a aquests dos
grups, que implicaria que les herències de pares a fills, les
herències de pares a néts o les herències allà on hereta el
cònjuge o els ascendents, per tant, els grups 1 i 2, deixessin de
tributar, independentment de la quantia de l’herència, a les Illes
Balears. Això ja ho fan comunitats autònomes com Andalusia,
Galícia o Madrid, nosaltres ho faríem extensiu a les Illes
Balears, perquè -repetesc- deixin de pagar els grups 1 i 2
l’impost sobre successions i donacions a les Illes Balears.

Proposam també una reducció del 50% de l’impost sobre
successions i donacions per al grup 3. És a dir, fonamentalment
les herències que reben els germans de la persona que ha mort
o els nebots de la persona que ha mort. Una reducció, aquí no
total, sinó parcial, una reducció del 50%, que seria en aquest
cas la més alta d’Espanya. Ho dic perquè hi ha comunitats
autònomes, per exemple Madrid, que tenen una reducció d’un
25%.

La reducció en aspectes de donacions, també plantejam que
es faci un increment molt important de la reducció, perquè qui
rep una donació d'un habitatge habitual o qui rep una donació
dinerària per comprar un habitatge habitual, també tengui una
reducció molt més important que podria arribar fins a un 90%
de l'impost sobre donacions. 

Finalment -ja estic acabant-, plantejam en darrer terme una
modificació de la Llei 1/2007, de 12 de maig, de cambres de
Comerç, Indústria, Serveis i Navegació de les Illes Balears. Les
cambres de comerç tenen una situació molt complicada de
finançament, sobretot les petites i creim que s’ha que establir
un tipus mínim de finançament. I en això consisteix aquesta
darrera esmena.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari
Socialista, RGE núm. 12749 i 12750/22, té la paraula la Sra.
Truyols, per un temps de quinze minuts.

LA SRA. TRUYOLS I MARTÍ:

Moltes gràcies, presidenta, bon capvespre a tothom. Ja
estam acostumats al mantra de la dreta en relació als imposts,
com la majoria d'esmenes tant del Partit Popular com de
Ciutadans, com d’El Pi són esmenes relacionades amb la part
impositiva, jo també repetiré el discurs de sempre, però amb
dades, amb dades que corroboren que hi ha coses que no es
poden admetre. 

En primer lloc, torn recordar que un sistema tributari perquè
sigui just, tal i com estableix l'article 31 de la Constitució
Espanyola, ha de ser un sistema tributari progressiu. Jo crec
que és ben palès que si eliminam l'impost de successions i
donacions, eliminam l'impost de patrimoni i rebaixam l’IRPF
fins que tengui una presència molt poc significativa ens estam
carregant la progressivitat del nostre sistema tributari,
progressivitat que record que l'únic que fa és determinar que
qui més guanya, més paga, que qui més té, més paga, i que qui
més hereta, més paga. I quan dic paga no hauria d’utilitzar
aquesta paraula, hauria de dir contribueix al sosteniment de la
despesa pública; perquè no hem d'oblidar també que tenim un
sistema tributari progressiu precisament per fer front a l'estat
del benestar i poder tenir un sistema públic potent. 

En segon lloc, també he de recordar que les propostes
impositives, les rebaixes impositives que ha plantejat el Partit
Popular i que ha plantejat la dreta d'aquest país, no només aquí
a Balears sinó també a Madrid, a Galícia i a Andalusia, són
rebaixes impositives que fan rialles. I dic que fan rialles quan
realment hauríem de plorar, perquè hem d’intentar no enganar
els ciutadans que són els que contribueixen a aquest
sosteniment de la despesa pública. Perquè ja estic cansada
també de repetir-ho, la rebaixa impositiva de la Sra. Ayuso a
IRPF a Madrid suposa un estalvi de 23,37 euros a l’any, o
sigui, 1,94 euros al mes. Qui pot viure? Què aconseguim amb
una rebaixa impositiva de 23,37 euros a l’any? I la cosa no
millora si miram els exemples de Galícia, governada pel Sr.
Feijóo fins fa poc, o el d'Andalusia, governada pel Sr. Juanma
Moreno. 

Si arribam aquí, a les Illes Balears, veurem que tampoc la
cosa no pinta molt bé, l'estalvi que proposa la dreta,
concretament el Partit Popular, de rebaixa de l'impost de la
renda de les persones físiques suposa un estalvi de 52,25 euros
l'any per a una renda de 16.000 euros, o sigui, 4,35 euros al
mes; un estalvi de 122,25 euros quan parlam d'una base
liquidable de 30.000 euros, o sigui, una rebaixa fiscal de 10,18
euros al mes. Els he de recordar que pràcticament el 80% dels
contribuents tenen una renda que no supera els 30.000, per tant,
seria una rebaixa, com deia, de 10,18 euros al mes. I si anam
cap a rendes més altes, doncs, seguim igual. Si parlam de
rendes de 60.000 euros, l'estalvi seria de 242,25 euros l’any i
20,18 euros al mes. 
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Per tant, continuo dient, les rebaixes impositives que
proposa la dreta fan rialles, és un enganar els ciutadans de les
Illes Balears, res a veure amb, per exemple, les bonificacions
que s'han dut a terme per controlar la inflació en els preus amb
bonificacions fiscals que tenen a veure amb el llum i l’aigua,
perdó, amb el llum i els combustibles. Per exemple, omplir un
dipòsit de combustible amb la bonificació de 20 cèntims suposa
un estalvi de 350 euros l'any. Per tant, comparin aquesta
rebaixa que ha suposat la bonificació dels 20 cèntims per
omplir el dipòsit de benzina -com deia, 350 euros l’any- amb
aquests 52,25 euros de rebaixa del PP baixant la tarifa d’IRPF.

Després, també li he de recordar -li recordaré al Sr. Costa
que supòs que és qui ha fet el càlcul de l’IRPF-, li record que
per tercer any consecutiu presenten una rebaixa impositiva
d’IRPF amb una errada al darrer tram de la tarifa. Per tant,
facin almanco l'esforç de revisar la tarifa perquè no és correcta.

En quart lloc, en tercer lloc, perdonin, crec que també ha
quedat palès que baixar imposts no suposa un creixement
econòmic. O sigui, el fet que es baixin imposts no suposa que
s'augmenti la inversió, no suposa que s'incrementi l'ocupació.
I això està demostradíssim des de fa anys. Ens podríem anar a
l'època del Sr. Reagan, ens podríem anar a l’època del Sr.
Bush, ens podem anar a l’època del Sr. Trump per veure que
les rebaixes impositives no aporten un benefici econòmic, que
no fiscal, per a un país. L’exemple més recent precisament és
el cas de Gran Bretanya on les polítiques fiscals de rebaixes
impositives de la Sra. Truss han aconseguit que li decapitin el
cap, per dir-ho d’una manera un tant gràfica, i que no serveixin
de res, perquè han suposat una devaluació de la divisa, de la
lliura esterlina en aquest cas, que hauríem d'anar a èpoques dels
anys setanta per veure precisament una catàstrofe com aquesta
a conseqüència d'una rebaixa impositiva. 

En quart lloc, hauríem de dir també que les rebaixes
impositives no tenen perquè incrementar el nombre de
residents. Record el Sr. Juanma Moreno presumint que a
Andalusia havia incrementat en 300.000 declarants residents a
Andalusia per mor de les seves rebaixes impositives. Tornin a
mirar els nombres perquè vostès utilitzen les rebaixes amb
efectes demagògics i amb efectes populistes. 

Si miram quin ha estat l'increment de contribuents per
comunitats autònomes és veritat que Andalusia va tenir un
increment del 7% del nombre de contribuents, però no per mor
-com deia- de les rebaixes impositives, perquè hi ha d'altres
casos que també precisament han augmentat el nombre de
contribuents sense rebaixar les tarifes; com seria el cas de
Canàries o els cas de les Illes Balears. O sigui, Illes Balears va
tenir un increment de nombre de contribuents similar al
d'Andalusia i no per això deim que aquí ha estat a conseqüència
de les rebaixes impositives perquè tot el contrari, el que es va
fer va ser incrementar la tarifa de l'impost, recuperar
progressivitat i fer que al final les rendes que tenguin una base
o les rendes que arribin a 175.000 euros acabin pagant un 25%.

També recordar-li a la dreta que les rebaixes fiscals que
s'han fet per part d'aquest govern d'esquerres han estat rebaixes
fiscals selectives. El Sr. Costa s'ha limitat a llegir totes les
deduccions autonòmiques que ara proposen, deduccions
autonòmiques que varen suprimir quan ell era director general

de Pressuposts, per cert en deixaren una, sí, la deducció per
despeses d'assegurances privades; es veu que això de la sanitat
privada i l'educació privada això sí els va bé, perquè també l'he
sentit dir que aposten per incrementar la deducció per estudis
dels fills fora de l'illa de residència, he suposat fins al punt que
el fill estudiï a una  universitat privada i que li puguin també
aplicar la deducció.

A part, també hem de recordar que hi ha un altre tema
importantíssim i és el règim fiscal. Crec que això no ho hem
d’oblidar. És una fita històrica i a partir de dia 1 de gener de
l'any 2023 les Illes Balears tendrà un règim especial fiscal tant
per a societats com per a empreses que tributin a l’impost de la
renda de les persones físiques. Si bé és cert que normalment ens
solem fixar en la part de la reserva per a inversions, que és el
gruix del règim fiscal especial per a les Illes Balears, tampoc no
hem d'oblidar que hi haurà un règim especial per a empreses de
caire industrial, agrícola, ramader i pesquer, que això també és
una ajuda per a les empreses de les nostres illes. 

I, bé, entre d'altres, també recordar que el Partit Popular ha
proposat una deducció per a propietaris. Li agrairia que fessin
càlculs perquè no crec que siguin conscients del cost que això
suposa. No, perdoni, a aquestes illes hi ha 50.000 declarants de
la reducció de lloguer d'habitatge, o sigui, si va a l’estadística
de l’IRPF veurà que són 50.000, i si vostè proposa una
deducció de 600 euros...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... 300 euros, doncs, multipliqui 50.000 per 300 i veurà que
evidentment això té un cost importantíssim. 

I, finalment, en relació amb els pactes successoris, sí que és
veritat que és el tercer any que demanen l'aplicació de la
reducció del 95% en cas de pactes successoris en relació amb
l’empresa familiar, i els he de recordar també que això és
veritat que ho ha fet Galícia saltant-se la normativa estatal i
també he de recordar que hi ha una altra possibilitat. Als pactes
successoris és necessari que es renunciï a la legítima per tal de
poder dur endavant el pacte successori; i no només això, hem
de tenir en compte -com deim- que la reducció del 95% no es
pot aplicar, però tenim una altra figura que implica no haver de
renunciar a la legítima, per tant, no hi ha d'haver una
contraprestació per part del donatari i que també té un benefici
fiscal important, que són les donacions pures i simples, que van
al 7%, i que en aquest cas sí que es pot aplicar la reducció del
95% en relació amb l’empresa familiar.

I bé, bàsicament, aquestes són les qüestions que teníem en
compte en relació amb la política fiscal... Ah, un altre tema
també, impost turístic, que la majoria de partits de l'esquerra
han proposat supressió de l'impost turístic o eliminacions de...,
baixades de la tarifa de l’impost, la veritat que des d’un govern
d'esquerres no podem consentir, o des del Partit Socialista no
podem consentir això. L’impost està totalment sociabilitzat, és
un impost que està acceptat des del punt de vista social, i hem
de recordar que és un impost potent a efectes de recaptació, en
anys bons es poden arribar a recaptar 120 milions d'euros, que
és el que s’ha recaptat en aquest darrer exercici econòmic. I
també he de recordar que en època de pandèmia no és necessari
incorporar una exempció dins la norma, en cas que n'hi hagués
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una altra -que esperem que no, de pandèmia-, perquè està
claríssim que si no hi ha estades turístiques perquè no venen
turistes en època -com deia- de COVID-19, no hi ha pagament
de l'impost.

I això seria tot en relació amb aquestes qüestions. Sí que és
ver que plantejaríem, en relació amb unes de les esmenes que
no tenen a veure amb la política fiscal, plantejam una proposta
de transacció de l'esmena 12340, del Grup Popular, que si
volen els pas a llegir, és en relació amb el manteniment del
complement personal transitori com a conseqüència dels
accessos d'estabilització derivats de la Llei 20/2021. Diu així:
“El personal laboral del sector públic instrumental de la
comunitat autònoma de les Illes Balears que, per aplicació de
la disposició addicional quinzena de la Llei 15/2012, de 27 de
desembre, de pressuposts de la comunitat autònoma de les Illes
Balears per a l'any 2013, percebi un complement personal
transitori i que, com a conseqüència dels processos
d'estabilització derivats de la Llei 20/2021, de 28 de desembre,
de mesures urgents per a la reducció de la temporalitat de
l'ocupació pública, adquireixi la condició de personal laboral
fix en el mateix ens i la mateixa categoria professional que
ocupava de forma temporal. En aquest cas, tendrà dret a
continuar percebent aquest complement. La quantia d’aquest
complement serà la mateixa que percebia el mes anterior a
l'adquisició de la condició de personal laboral fix, i haurà de
venir reflectida al nou contracte de treball que se signi.”

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies. Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari
Mixt, del Grup MÉS per Menorca, RGE núm. 12810, 12811,
12812 i 12813, té la paraula el Sr. Castells, per un temps de deu
minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, bàsicament, el meu
grup polític esmena tres aspectes del text articulat de la llei.

En primer lloc, la 12810 fa referència a l'increment de la
quota diària de l'impost sobre estades turístiques. Nosaltres
creiem que aquest estiu s'ha demostrat que estam en una
situació de saturació que ja no només suposa unes molèsties i
és percebuda de forma molt notable per als residents, sinó que,
a més a més, també té tota una sèrie d'efectes, aquesta pressió
tant directa com indirecta, negatius sobre les nostres illes i, per
tant, a banda de mesures que ja s'han pres com la moratòria
turística, creiem que un dels mecanismes que tenim per
gestionar aquesta demanda és incrementar els preus, en
temporada alta, que ja és el mecanisme que preveu la llei, que
en temporada baixa la quota sigui la meitat. Per tant, nosaltres
el que proposam bàsicament és la duplicació d'aquesta quota en
temporada alta, i creiem que tots els mecanismes que estiguin
a l'abast per limitar aquesta saturació han de ser estudiats, han
de ser analitzats, i a nosaltres ens sembla que aquest és un
mecanisme molt evident que pot disminuir la pressió turística
en temporada alta.

La segona esmena, la 12811, és una esmena relativa al
Decret legislatiu 1/2014, del text refós dels tributs cedits, i
bàsicament és una modificació a la norma que regula les
deduccions per IRPF. Concretament, el que volem és modificar
un aspecte de l'article 4 ter, a l'apartat 3, lletra d), aquest apartat
3 és el que fa referència a les deduccions per estudis, com
vostès recordaran, perquè és un tema que ja l'hem tractat
diverses vegades, inicialment quan vàrem aconseguir -perquè
va ser a una proposta de Més per Menorca- que es fes aquesta
deducció per estudis, és a dir, aquesta deducció per a les
famílies que tenen fills que estudien fora, aquesta deducció es
va implantar en aquests termes, però fa un parell d'anys es va
decidir fer una exclusió, és a dir, excloure d’entre els
beneficiaris d'aquesta deducció aquells casos en els quals,
havent-hi oferta a l'illa de Mallorca, les famílies optassin per
estudiar a una altra universitat.

Nosaltres creiem que això és un plantejament que no casa
gens amb l'estructura de la nostra comunitat autònoma, és una
evidència que hi ha moltes famílies a les illes que no són
Mallorca -ja sigui Eivissa, Formentera, ja sigui Menorca- que,
per raons de proximitat, de vincles familiars o per tradició
familiar, el fills estudiïn o bé a València, València o
proximitats, o bé a Barcelona i proximitats; i a moltes famílies
els resulta, fins i tot, molt més car enviar el seu fill a estudiar a
Mallorca que no pas enviar-lo a estudiar a València perquè tal
volta hi tenen vincles familiars.

És una cosa, per exemple, en el cas d'Eivissa, tothom sap
l’altíssim percentatge de famílies d'origen valencià que hi ha a
Eivissa, no? En canvi, en lloc d'atendre aquesta problemàtica
i aquesta circumstància, que  és inherent a l'estructura insular
de les nostres illes, el Govern en lloc de posar-se al costat dels
contribuents es posa al costat de la Universitat de les Illes
Balears, es converteix com en una mena de hooligan de la
Universitat de les Illes Balears, fent un xantatge a les famílies
per obligar-les a estudiar a la Universitat de les Illes Balears.

A nosaltres ens sembla que això és deslleial amb els
contribuents de les Illes Balears i que no hi ha cap motiu per
excloure..., no hi ha cap motiu, primer, polític -diguem-ne-
polític, ciutadà, però després tampoc econòmic, no hi ha cap
motiu econòmic per excloure de la deducció les famílies que
envien els seus fills a estudiar a una universitat diferent de la de
les Illes Balears pel simple motiu que cada estudiant que
estudia a les Illes Balears al Govern li costa doblers. Per tant,
escolti, si un estudiant va a estudiar a una universitat de fora de
les Illes Balears, doncs tot això que s’estalvia el Govern, per
tant és... Jo, sincerament, ho veig com una mena de capritx, jo
per això he parlat d’ "hooliganisme", perquè realment és una
aposta no meditada, no justificada, que el que fa és perjudicar
i discriminar una sèrie de famílies -un percentatge molt
important- de Menorca, d'Eivissa i Formentera respecte de la
resta de famílies. Per tant, nosaltres el que proposam és
eliminar aquesta exclusió, que és aquesta lletra d), de l'apartat
3, article 4 ter.

El tercer aspecte, que és l'esmena 12812, advoca per la
introducció d'una nova disposició final que modifiqui el Decret
41/2004, que és el decret que regula les compensacions a les
persones que han de desplaçar-se, pacients o acompanyants, del
Sistema de Salut de les Illes Balears. Bàsicament, aquí el que
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proposam és que es tingui en compte el (...) d'un segon
acompanyant en determinats casos; que també es tingui en
compte la necessitat de traslladar-se en taxi al port més proper
en cas d’aquelles persones que no poden desplaçar-se en avió,
a vegades hi ha pacients que per prescripció mèdica no poden
volar i, per tant, en aquest sentit, no n’hi ha prou amb pagar-los
el vaixell, sinó que també s'ha de pagar el desplaçament fins al
port; això en el cas dels que s'han de desplaçar a Menorca i
que, normalment, han de desplaçar-se al Port d'Alcúdia doncs
evidentment pot ser un import significatiu. Per tant, s'ha de
cobrir també aquesta eventualitat.

I després, en general, també un increment de les dietes: de
la dieta de pernocta i la dieta -diguem- alimentària, perquè
creiem que són insuficients i no estan ajustades a les necessitats
actuals. Després hi ha una altra esmena que és accessòria
d’aquesta darrera, que l'únic que fa és deslegalitzar aquesta
nova disposició final, perquè evidentment, modifica un decret,
una norma de rang reglamentari. 

Aquestes són les esmenes que hem presentat a l'articulat,
nosaltres estam intentant arribar a acords amb els grups que
donen suport al Govern, per mirar de pactar aquests continguts,
aquest acord encara no s'ha materialitzat. Per tant, nosaltres per
afavorir aquest acord, mantenim aquestes esmenes i en principi
votarem en contra, o tal vegada ens abstindrem en algunes
esmenes dels altres grups. 

I això és tot. Gràcies, Sra. Presidenta. Li passo la paraula al
meu company de grup.
Li passa vostè, perdoni. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Castells. Té la paraula, per a la defensa de
l'esmena RGE núm. 12809/22, el Sr. Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. La meva esmena va en una línia
semblant a la del Sr. Castells, però sí que és cert que en la
negociació, tal i com ha dit ell, en la negociació dels
pressuposts, també hi era present jo per la meva part, i sí hem
arribat en el qual aquesta esmena, sí que amplia més el que es
va aprovar fa uns anys per a deduccions d’estudiants fora de les
illes i a més, canviar el redactat en unes qüestions.

La primera, es parla de l’illa de Mallorca i en aquesta
redacció de l’esmena, ja no només es parla de l’illa de
Mallorca, sinó que es parla de les Illes Balears, perquè hi ha
seus de la Universitat de les Illes Balears tant a Menorca com
a Eivissa i és de rebut que es reconegui també amb una
deducció que si l’estudi per exemple, es fa a Eivissa, un
eivissenc o un formenterer tingui dret a accedir a l’esmena si
pogués ser o que tingui en compte aquesta qüestió, o si no es fa
a l’illa d’Eivissa, també es pot fer. També el que fa és parlar
dels criteris d’admissió, per quin motiu? Perquè podríem
trobar-nos en la situació que un estudiant volgués accedir per
exemple a medicina a la UIB i no hi pugui accedir per nota i tal
vegada l’acceptin a una universitat d’una altra banda de l’Estat
i en aquest cas aquesta persona, segons el redactat que hi havia
fins ara, no seria acceptat. Amb el nou redactat, una persona

que no pot ser acceptada dins la Universitat de les Illes Balears,
per una qüestió de criteri d’accés, sí que també entraria..., no
estaria exclosa de les deduccions i per tant, millora les
deduccions també per als estudiants que no poden estudiar a les
nostres illes per algun motiu. Per això demanem el suport a la
resta de grups. 

Res més, aquesta és l’esmena que presentem. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per defensar l'esmena del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca RGE núm. 12877/22 i posicionar-se, té la paraula
la Sra. Campomar. Gràcies. 

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies. Nosaltres mantenim l'esmena sobre l'impost de
turisme sostenible, incrementar el seu import els mesos de més
afluència, que són el juliol i l'agost, incrementar-lo en un cent
per cent. Evidentment, creim que també pot ser una mesura
també de contenció d'aquesta percepció, almanco de
contribució, si no de contribuir a trobar solucions a aquesta
qüestió que en aquests moments vivim a les nostres illes de
massificació. En aquest sentit, dir que nosaltres votarem a favor
de la nostra esmena i ens abstendrem a la resta d'esmenes que
hi ha, en el sentit d’incrementar també l'impost de turisme
sostenible, com són les esmenes de Podemos i també l'esmena
de Més per Menorca. 

Dit això, evidentment, no compartim les esmenes de baixar
l'impost de turisme sostenible, dels grups de la dreta, fins i tot
tampoc no compartim, evidentment, algun discurs que s’ha fet
aquí, en el sentit que l'objectiu final s'hagi d'eliminar, com ha
dit la Sra. Guasp, fins i tot que s'hagi d'eliminar per als
residents, quan Europa això no ho deixa fer. Està clar, és una
de les qüestions que es va debatre el primer moment, quan es
va aprovar aquest impost de turisme sostenible, va ser una de
les qüestions, precisament, que la Comunitat Econòmica
Europea no deixa distingir els residents europeus dels residents
de les Illes Balears, a l'hora de pagar aquest impost de turisme
sostenible. Sembla que el seu grup, almanco vostè, també
hauria de conèixer aquesta normativa. 

Respecte altres esmenes vives, nosaltres presentam dues
transaccions a dues esmenes del Partit Socialista. Una és a la
12749, que es refereix al complement de fidelització, tema
sanitari perquè no puguin perdre el complement, que la gent
que fins ara ho cobrava. I a la 12750, també per a
indemnitzacions respecte de desplaçaments dels professionals
sanitaris. Són esmenes complexes i, per tant, per això els
donam el text de la transacció. 

Dit això, per posicionar-nos respecte de la resta d'esmenes.
En el tema de l'impost de turisme sostenible, ja ens hem
posicionat. Respecte de les rebaixes fiscals, ens hem posicionat
en multitud d'ocasions que hem tengut en aquesta cambra, que
s'han debatut aquestes qüestions, el Sr. Costa deia “ja sé que em
diran això”, i la veritat és així, ho hem discutit moltes vegades,
a proposta seva evidentment i legítimament, evidentment, però
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nosaltres ens mantenim en la nostra idea que els imposts han de
ser redistributius. Nosaltres no estam d'acord amb les
propostes, com ha dit el Sr. Melià, d'eliminar l'impost de
successions o altres, pràcticament deixar bonificat l'impost de
successions i donacions en certs grups, perquè creim que
realment beneficia una quantitat molt petita de persones, milers
de persones a les nostres illes, un milenar de persones que
respecte d’una gran majoria no es veuen beneficiades. I sabem
que va en contra o nosaltres creim que va en contra també de
la igualtat d'oportunitats. La major part de persones que són
riques, ho són per herència. I, per tant, en aquest cas nosaltres
no podem donar suport a aquesta qüestió. 

Respecte de l'impost de transmissions patrimonials, a què
ha fet incís el Sr. Costa. Ens segueix mostrant la seva cara, per
una banda vostès volen vendre que realment volen baixar els
imposts per a temes d’habitatges a rendes baixes, però al final
el que volen és no pujar els imposts a les persones que poden
fer compravendes molt altes. Vostès no volen superar aquest
màxim d'un 11% l'impost de transmissions patrimonials, vostè
així ho ha dit, i nosaltres sí que estam d'acord que si per
compravendes de més d’1 milió, o més de 2 milions d’euros,
evidentment s'han de pujar aquests imposts. I si de qualque
manera, si això vol dir que hi ha més ingressos per fer
polítiques públiques i millorar els serveis d'aquesta comunitat
autònoma, benvinguts siguin, ja que no podem lluitar d'altra
manera en qüestions d'habitatge públic. 

Respecte de l'impost de turisme sostenible, sí que m'he
oblidat de dir abans, que no compartim les manifestacions a
l’hora d’excloure l'habitatge públic dins una de les finalitats de
l'impost de turisme sostenible. Nosaltres creim que l'habitatge
és una de les problemàtiques pitjors..., el repte més difícil jo
crec a què ens enfrontam en aquesta comunitat autònoma, la
dificultat que tenen les famílies, les dificultats que tenen els
joves per accedir a un habitatge, l'habitatge públic és una eina
més per afavorir que això se solucioni i voler tapar-nos els ulls
que això no té cap relació amb el nostre model turístic, crec que
és un engany. 

Evidentment, tot té relació amb el nostre model turístic i
sobretot, aquests impactes tan grans. A Pollença no hi ha ningú
que es pugui comprar una casa, els joves se’n van a comprar les
cases a Sa Pobla, precisament perquè no poden comprar les
cases, perquè les compren les persones d'alt poder adquisitiu,
no tan sols estrangers, sinó de la resta de l'Estat espanyol o de
la resta d'altres llocs de les mateixes Illes Balears Mirin, no és
que sempre siguin estrangers, però la qüestió és que l'accés a
l'habitatge, la dificultat de l'accés a l'habitatge és un dels majors
impactes del nostre model turístic actual. Per tant, nosaltres,
evidentment creim que una de les finalitats de l'impost de
turisme sostenible, ha de ser dedicar-lo a l'habitatge públic. 

I després, per acabar, volia comentar també el mateix que
he dit abans. Vull dir, aquest mantra, no de rebaixes fiscals per
IRPF, per posar doblers a les butxaques dels contribuents,
mentre rebaixam els serveis públics, nosaltres no podem estar
d'acord amb aquesta proposta. Nosaltres creiem que en aquesta
pandèmia és quan s’ha vist que tenir uns serveis públics
consolidats i forts és la millor eina per combatre moments de
crisi i, per tant, nosaltres de cap de les maneres no podem donar
suport a mesures que debiliten la posició de les institucions

públiques per tenir uns serveis públics més forts. Crec que és
la manera de combatre les persones vulnerables, a les persones
vulnerables no se’ls resoldrà la vida, com ha dit la Sra. Truyols,
perquè tenguin 12 euros més només, se’ls resoldrà la vida si
poden anar al metge gratuïtament, si poden dur els al·lots a les
escoles gratuïtament en els moments de crisi.

Per tant, nosaltres continuam amb aquesta aposta per una
política fiscal redistributiva. 

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per defensar les esmenes del Grup Parlamentari
Unidas Podemos, RGE núm. 12918, 12919, 12920 i 12929/22,
té la paraula la Sra. Sans.

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, presidenta. Efectivament, ens han quedat quatre
esmenes vives, tres fan referència a l'Impost de turisme
sostenible; una d'aquestes el que cerca és fer una pujada
pràcticament de tots els trams en els diferents establiments.
Consideram que, per exemple, l'arribada de creuers és un dels
transports més contaminants, és necessari, per tant, que aquesta
contribució a aquest impost sigui major o, per exemple, tots
aquells hotels de més estrelles, al final està comprovat que són
establiments que consumeixen més recursos de la nostra
comunitat autònoma, vull recordar que són recursos finits i que,
per tant, consideram que han de tenir una major contribució
davant d'aquest impost.

D'altra banda, una altra de les esmenes és que durant els
mesos d'estiu on més pressió humana patim a la nostra
comunitat autònoma i, per tant, és una pressió humana sobre els
recursos que també té la nostra illa, consideram que és factible
duplicar aquesta quantia durant els mesos d'estiu.

I, finalment, referent als xàrters turístics, també volem que
s'incloguin dintre d’aquestes categories que han de pagar aquest
impost. Això, aquesta proposta no és una invenció, no és una
idea que ens ha ocorregut de cop i volta, és una proposta
reflexionada, és una proposta que també ve avalada per
diferents experts i que sol·liciten també aquest augment,
almanco pel que fa durant la temporada turística o la temporada
alta de l'estiu.

Així, doncs, aquestes són les esmenes referents a l'Impost
de turisme sostenible.

D'altra banda, ens ha quedat una altra esmena referent a
abaixar les deduccions autonòmiques en concepte d'inversió,
les adquisicions d'accions o participacions socials de noves
entitats o de creació recent. La realitat és que aquesta deducció
és complementària a una deducció estatal de la mateixa matèria
i que només s'aplica una vegada superat el límit de la deducció
estatal. D'altra banda, aquesta deducció estatal, dia 2 de
desembre, precisament, ja s'ha aprovada i s'ha modificat en
passar d'una deducció del 30% fins al 50, i d'una base
imposable de 60.000 euros a 100.000 euros. Per tant,
consideram apropiat limitar aquesta deducció aquí a la nostra
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comunitat autònoma i rebaixar-la. A més, consideram que és
una deducció que es dirigeix a qui més té, i que, per tant, com
deia abans, ja que s'ha fet aquesta modificació a nivell estatal
i és la mateixa deducció, consideram per tant que es pot
modificar i per això hem presentat aquesta esmena.

Amb referència a la resta d’esmenes, les que fan referència
a l’ITS, en el mateix sentit que les ha presentades Unidas
Podemos, hi farem un vot d'abstenció, perquè hi ha diferències
quant a les quanties, a la resta d'esmenes referents a aquesta
temàtica hi votarem en contra.

I a la resta d'esmenes que han patit una transacció durant el
debat, si són acceptades comptaran amb el nostre vot favorable.
I de la resta de moment mantendrem el sentit del vot que vàrem
fer a ponència, i ja de cara al ple, veuríem si es modifica
aquesta intenció de vot.

Així mateix, amb un posicionament, així general, queda clar
que hi ha una diferenciació entre les prioritats o la forma de
governar o de implantar uns pressuposts per part de l’oposició
i el que proposam des dels grups progressistes i des del que
proposa el Govern; per a nosaltres el tema dels imposts és
cabdal que hi hagi una progressió on qui més té més pagui, i
així ho hem defensat tant aquí, a la nostra comunitat autònoma,
com a nivell de l'Estat, en proposar modificacions precisament
imposts a les banques o a les grans fortunes, perquè consideram
que en aquests moments hi ha d'haver aquesta solidaritat i que
hi ha d'haver aquesta premissa que és qui més té que més pagui.

Per això nosaltres no compartim el discurs que es fa per part
de la dreta, ja hem vist quins són els efectes que té una baixada
d'imposts, per exemple, a Gran Bretanya; ja hem vist també
com experts econòmics diuen que, davant la inflació, la solució
no és la pujada d'imposts, com tampoc no és que els bancs -la
baixada d'imposts, perdó, ha estat un lapsus-, com tampoc no
és la solució pujar els tipus d'interès als bancs, com si passa, tot
el contrari. Llavors, per això el nostre sentit contrari a les
esmenes de l’oposició.

Sí que és vera que em centraré en una esmena concreta que
presenta Ciutadans en què demana la supressió de l’Institut
Balear de l'Energia. No ho entenem, no entenem com després
de gairebé quatre anys de la seva posada en marxa, de tota la
tasca que es fa, que ha esdevingut essencial per oferir energia
verda pública a preu de cost a les famílies més vulnerables, que
contribueix a la democratització de l'accés a l'energia a les
comunitats de veïnats; que, a més, és una línia que ve marcada
des de la Unió Europea, que hem d'apostar fermament per la
transició energètica i que aquest institut, com dic, s’ha
demostrat essencial. 

Hem vist com amb els anys els altres grups parlamentaris
han deixat de demanar aquesta supressió i imagín que és perquè
s’ha entès la necessitat, potser tots aquests arguments no són
vàlids per a la seva formació i tal vegada hem de parlar de
doblers. Economistes, fins i tot del Fons Monetari
Internacional, adverteixen clarament que no podem endarrerir
més la transició cap a les energies netes, el que diuen és que si
ho endarrerim el que sofrirem és una major inflació, un major
cost econòmic per pal·liar els efectes del canvi climàtic i, per
tant, totes les eines que puguem posar a disposició per fer

aquesta transició energètica són totalment necessàries. I per
això crec que és necessari que es replantegin el posicionament
d'aquesta esmena de supressió, que, com dic, són l’únic grup
que han presentat aquesta esmena.

I, en principi, res més. Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Sans. En torn de rèpliques, pel Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes, té la paraula el Sr.
Melià. 

EL SR. MELIÀ I QUES:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Molt breument, perquè
realment hem entrat en el debat de manera molt superficial,
deixar telegràficament dites un parell de coses.

Primer, l'esmena que el nostre grup planteja d’IRPF és
progressiva i beneficiosa per a les rendes baixes, per tant, entra
dins el principi general que se’ns explica que justifica
precisament el vot en contra de la nostra esmena.

Segon, en el tema de l'Impost de successions i l'eliminació
per a familiars, és clar, se’ns diu: no, és que això seria eliminar
la igualtat d'oportunitats i seria beneficiar determinades
persones, i nosaltres creiem, els partits que donen suport al
Govern creuen que hi ha d'haver impost de successions, etc.
L’únic que els criticaria és que no són coherents amb el seu
plantejament, perquè si fossin coherents, no permetrien que hi
hagués avantatges fiscals de pares a fills, seguint el seu fil
argumental, vostès el que haurien de fer és acabar amb aquesta
situació. Nosaltres, com que estam absolutament d'acord amb
aquesta situació, el que volem és estendre-la a més familiars,
però vostès diuen que no amb uns arguments que -ja dic- no
són congruents amb la situació impositiva actual. Es diu que les
rebaixes impositives són eslògans, bé, moltes de les ajudes
també són propaganda, perquè, realment, com tots podem
observar, no tenen tants de beneficiaris com s'anuncien per part
del Govern, perquè, realment, per bretxa digital i per
moltíssimes raons burocràtiques, al final les ajudes tampoc no
tenen l'efecte que el Govern els va donar.

Nosaltres votarem en contra de la pujada de l'impost de
turisme sostenible que tenen diversos grups. No estam gens
d'acord amb aquesta pujada, perquè no acabam de veure
l'efecte. I, a més, pensam que del que es tracta, en tot cas, hi ha
altres vies, el canvi d'ús, etc., per intentar reduir les places
turístiques, però mentre tenguem unes places turístiques hem
d'intentar que funcionin a ple rendiment. El que no hem
d’intentar és arruïnar les places turístiques en funcionament,

Ha dit la Sra. Campomar que l'accés a l'habitatge seria un
engany, resulta sorprenent, perquè l'únic que fem és recuperar
l'esperit de la Llei de 2016, o sigui que vostès mateixos es
varen enganar o varen enganar la societat el 2016?, perquè
nosaltres l'únic que feim és recuperar les finalitats originàries
de l'impost de turisme sostenible. 

I, finalment, ens agradaria que, Sra. Presidenta, en el recés
indicàs clarament quines són les transaccions que hi ha, perquè
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ja se n'han anunciat un parell, però nosaltres en tenim només
dues. Voldríem saber quines són les transaccions que hi ha.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Així ho farem, Sr. Melià. Pel Grup Parlamentari
Ciudadanos té la paraula la Sra. Guasp. 

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies. Molt breument volia contestar a la Sra. Truyols, la
representant del Partit Socialista, crec que avui ha dit envers
l'ITS, l'impost de turisme sostenible, que és una potent eina de
recaptació, ha dit literalment. Reconèixer això em sembla molt
greu, no crec que al Partit Socialista li importi minvar les
externalitats del turisme, crec que ha reconegut amb aquestes
paraules que l’ITS és només un impost per a la recaptació, i em
sembla molt greu que així ho faci. No sé què pensen els dos
partits socis de govern, MÉS per Mallorca i Podemos, d'aquesta
declaració, d'assumir que l’ITS només és una eina de recaptació
i que l'objectiu d'aquest govern no és pal·liar i minvar les
externalitats del turisme, com sempre ens han venut. Per tant,
reiter l'objectiu de Ciutadans, que és reduir-lo a la meitat o
eliminar-lo en el seu temps. 

Miri, després també li volia dir que vostè per temes
ideològics no està d'acord amb la baixada d'imposts, ni tan sols
amb la deflactació, que és la proposta de Ciutadans, que no és
una baixada, simplement és compensar la pujada de preus a
l’IRPF, però també demanam, per suposat, l'eliminació de
l'impost de successions i reduir al mínim l'impost de
transmissions patrimonials pel primer habitatge. És un tema de
models, és clar, és evident, ho assumim, però no pot dir que és
que no es poden garantir els serveis públics i fer sempre la
mateixa argumentació que fan, que es necessiten imposts,
necessiten recaptar per donar serveis públics. Nosaltres sempre
apostam per la racionalització de la despesa pública com una
eina de gestió i d'eficiència que ha de posar en marxa i ha de
tenir en compte la l'administració pública sense pensar sempre
a recaptar, que és el que ha dit, Sra. Truyols, i a ficar la mà a la
butxaca dels ciutadans. 

A més, vostè ha dit, contestant les esmenes d’El Pi o les
nostres esmenes de rebaixes d'imposts, que les empreses de les
nostres illes tendran el règim fiscal, però jo li vull dir que les
empreses de les nostres illes tenen una gran incertesa jurídica
ara mateix, perquè aquest REB té una caducitat fins a 2028,
això per a una empresa, vostè ho sap bé, és una incertesa
jurídica molt gran, que no pot posar en marxa una inversió, si
té un període de caducitat i aquesta inseguretat jurídica. I
recordar que el seu partit al Congrés, el Partit Socialista de la
mà de Podemos va votar en contra de la nostra esmena al
Congrés dels Diputats als pressuposts generals de l'Estat que
demanava que no tengués una caducitat i que el REB, el règim
especial fos indefinit.

Per tant, nosaltres esperam la plenària per defensar les
nostres esmenes, si bé volia fer esment al que de dir-li, Sra.
Truyols. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula el Sr.
Costa. 

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, presidenta. En primer lloc, respecte de les esmenes
dels altres grups, que no ho he dit abans, dels grups que són a
l'oposició, de la resta de grups, ens abstindrem a les seves
esmenes, sense perjudici del que facem al ple. A les esmenes de
MÉS per Mallorca i Podemos en relació amb l’ITS hi votarem
en contra i acceptam la transacció del Partit Socialista de
l'esmena 12340. 

Per altra banda, el sistema tributari ha de ser progressiu i és
progressiu -article 31 de la Constitució Espanyola. Li voldria
preguntar, Sra. Truyols, si ens està dient que a Andalusia, que
han eliminat patrimoni i també han eliminat successions i
donacions, el sistema tributari a Andalusia, Madrid, Múrcia,
Castella i Lleó o Galícia, si és o no inconstitucional per
aplicació de l'article 31; és a dir, si en aquestes comunitats
autònomes no és progressiu, m'agradaria saber-ho, perquè igual
fem un descobriment important avui, fem el descobriment, que
resulta que en aquestes comunitats autònomes el sistema
tributari ha deixat de ser progressiu i, per tant, és
inconstitucional, la qual cosa seria molt innovador. 

Segon, la reforma fiscal del Partit Popular diu que té un
impacte molt reduït. Li volia preguntar, Sra. Truyols, miri, un
jove menor de 30 anys que es compri un habitatge de 300.000
euros -ho dic perquè no em pareix molt car, un habitatge de
300.000 euros avui en dia a Palma Eivissa no és massa 300.000
euros-, molt bé. A dia d'avui, pagarien vostès 24.000 euros; hi
està d'acord o no, Sra. Truyols?, sí, 24.000 euros; amb la
proposta que fem nosaltres pagaria 0 euros, si m'ho pot rebatre
li ho agrairia. 

Per altra banda, vostès incrementen un 15% la RESOGA
per a les persones més vulnerables, però ho fan tres mesos, ho
fan el mes de gener, el mes de febrer i el mes de març de 2023,
els augmenten un 15%. Sap vostè quin import és més o menys
això?, 200 euros. Sap quan és 200 euros, si ho repartim tot
l'any: 16 euros. No he sentit que digués que això li semblàs una
minúcia. Ens pot dir si això és una minúcia o no? 

Per altra banda, que vostès paguin 300 euros a les persones
en situació d'atur, ho considera una minúcia o li sembla una
quantia raonable?, perquè és el que fan, 25 euros cada mes. 

Per altra banda, a un ciutadà de 30.000 euros de renda, una
renda mitjana de les Illes Balears, que no tengui dret a la seva
repartidora, ens poden dir amb què l’ajuden vostès? Jo li diré:
en 0 euros, amb aquesta renda mitjana vostès l'ajuden amb 0
euros; amb la reforma fiscal que plantejam nosaltres, no,
almenys alguna ajuda tendria en forma de rebaixa d'imposts. 

Per altra banda, tots els països de la Unió Europea han
baixat els imposts, per exemple Portugal, per exemple Itàlia,
França, Alemanya; això sí, els agrada més parlar de la reforma
suïcida -i ho dic així de clar, no tenc cap problema a dir-ho- del
Regne Unit. Tan suïcida és una reforma fiscal suïcida com una
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despesa suïcida; convendria que ho tenguessin vostès en
compte. Totes les comunitats autònomes, moltes comunitats
autònomes, però totes les comunitats autònomes del PP, han
baixat els imposts i concretament la tarifa de l’IRPF, Ximo
Puig, a València, també ho ha fet, el Sr. Lambán, el Sr. García
Page, etc., del Partit Socialista, a no ser que avui acomiadin el
Sr. Page perquè ha dit prou amb Sánchez, a no ser que
l’acomiadin vostès directament, són del Partit Socialista, i han
abaixat la tarifa de l’IRPF. Només queden vostès, Sra.
Armengol, i el Sr. Sánchez.

Per altra banda, si les baixades d'imposts, concretament
l’Impost sobre el patrimoni, no provoquen cap moviment, com
vostè ha dit, Sra. Truyols, que a Andalusia no provoca cap
moviment,...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., no provoquen moviment de contribuents...

LA SRA. PRESIDENTA:

Diputats, per favor, un poc de silenci.

EL SR. COSTA I COSTA:

..., la pregunta és: per què han centralitzat l’Impost de
patrimoni, per què han fet un impost de patrimoni a nivell
estatal per centralitzar l’impost de patrimoni, si no és
preocupant el moviment dels ciutadans? Li han preguntat al Sr.
Sánchez quants de contribuents se’n aniran a Portugal com a
conseqüència de l’impost de patrimoni, aquest que han creat a
nivell estatal? Ho dic perquè allà no tenen contemplacions,
deuen ser del Partit Socialista allà, per Portugal, però no tenen
contemplacions a rebre els grans patrimonis espanyols que,
evidentment, se’n aniran a Portugal a tributar.

Per altra banda, resulta xocant que vostès ens parlin de la
sanitat privada i de no sé què diuen de la deducció que va posar
el Partit Popular, realment, s’ha de tenir una cara de formigó
armat, eh!; vostès, que destinen 50 milions d'euros a la sanitat
privada, ens parlen d'una deducció a l’IRPF que no els
agradava? Realment fan rialles vostès! Ah, això sí, vostès no
privatitzen la sanitat, vostès no privatitzen la sanitat, ni tan sols
Podemos, a Podemos fins i tot li semblen bé aquests 50 milions
d'euros a la sanitat privada. Que consti que a nosaltres ens
sembla bé, que vagi per endavant, però és d’una hipocresia
realment escandalosa.

I, per acabar, volem demanar votació separada de les
següents esmenes, referides totes a temes tributaris, perquè
tinguin l’oportunitat de votar-hi en contra, clarament i de forma
separada; per tant, són algunes esmenes que ja he passat a la
Mesa, perquè es puguin votar de forma separada, i vostès, per
exemple, l'eliminació de l'Impost de successions hi votin en
contra de forma convincent. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Costa. Pel Grup Parlamentari Mixt no hi ha cap
representant. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la
Sra. Truyols. 

LA SRA. TRUYOLS I MARTÍ:

Sí, moltes gràcies, presidenta. Bé, en relació amb les
consideracions del Grup Ciutadans, és veritat que he dit que
l’Impost de transmissions patrimonials és un impost potent, 120
milions d'euros en anys de bona afluència turística, d’una bona
temporada; però és que si vostè revisa el Diari de Sessions,
abans he dit que és un impost reconegut socialment, tal vegada
m'havia d'haver explicat millor i dir, ho don per fet,
evidentment, que l’Impost sobre les estades turístiques el que
fa és mitigar la petjada de les persones que ens visiten, i quan
dic persones que ens visiten són tant residents com a no
residents. 

Per tant, és un impost socialment reconegut, reconegut a
d'altres indrets de tot el món, és vera que dins Europa és més
aviat un impost local que no un impost autonòmic, i,
evidentment, aquest impost ajuda a sostenir l'estat del benestar.
I hi ha un fons del turisme sostenible el qual, evidentment, es
reparteix i els convid que moltes vegades, amb aquesta sensació
que no hi ha transparència, segons vostès, o que no s'apliquen
polítiques que els agradaria, doncs els recoman entrar dins la
pàgina illessostenibles.travel i veuran que precisament s'ha
utilitzat la recaptació de l'Impost del turisme sostenible. Per
tant, deixin de fer demagògia i, evidentment, és un impost que
recaptatòriament és molt potent, així com ho és l’Impost de
patrimoni, que vostès volen suprimir, igual que ho és l’Impost
de successions i donacions, i que són els imposts progressius
que ajuden a sostenir l'estat del benestar.

Quant a la pregunta que m'ha fet el Sr. Costa. Sr. Costa, jo
no sé si recorda com començava jo les classes sempre, i dic
sempre, a la Universitat, i era, precisament, desmuntant l'article
31 de la Constitució Espanyola i dient que moltes vegades
aquesta progressivitat que desitjam del sistema tributari no es
produeix, no hi és. Però, bé, també li he de dir: està claríssim,
i supòs que em donarà la raó, que això sí que és cert, que un
sistema tributari progressiu és un sistema tributari just, supòs,
vostè ho ha dit claríssimament. Per tant, entendrà que si
suprimim l’Impost de patrimoni, si suprimim l’Impost de
successions i donacions, i si rebaixam l’Impost de la renda de
les persones físiques, i sobretot per a rendes elevades, el que
fem és llevar dos imposts progressius dels tres que existeixen;
per tant, el que fem és reduir considerablement, o sigui, que
tendeix a zero la progressivitat del sistema.

Per tant, no crec que amb això discutim vostè i jo, i si
discutim és perquè ja el món al revés.

Quant a l’exemple que ha posat d’una persona que té una
base liquidable inferior o igual a 30.000 euros, bé, li record que
el que s’ha fet precisament és incrementar, vostè deia que no hi
havia beneficis fiscals per a aquest tram de població, li record,
precisament, que l’Impost sobre la renda de les persones
físiques a l’any 2015, la tarifa, a més, que tenim ara, que no
hem tocat, fins a 48.000 euros, vàrem introduir, un govern
d'esquerres va introduir la rebaixa impositiva que el Sr. Bauzá
havia promès per a la Llei de pressuposts, que no va poder dur
endavant perquè va perdre les eleccions, a l'any 2015. I, de fet,
ho vàrem fer amb caràcter immediat, perquè vàrem incorporar
l’Impost a l’IRPF, aquesta rebaixa la vàrem aprovar en data 31
de desembre de l'any 2015, no vàrem esperar que entràs en
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vigor dia 1 de gener de l'any 2016. Per tant, això també ho ha
de tenir en compte.

I una altra cosa, hi ha dues maneres que hi hagi beneficis
fiscals per als ciutadans a l’Impost de la renda de les persones
físiques: una és abaixar la tarifa de l'impost, que ho vàrem fer,
com li deia, fins a bases liquidables de 48.000 euros; i una
segona manera és ampliar el límit de deducció o incorporar
noves deduccions. I jo no sé com li hem de dir i li hem de
tornar repetir que vostès varen deixar aquesta comunitat
autònoma sense deduccions i beneficis fiscals per a aquelles
persones que tenguessin rendes inferiors a 30.000 euros, perquè
varen suprimir la deducció per lloguer d'habitatge, varen llevar
la deducció per discapacitat, varen llevar absolutament totes les
deduccions que feien referència a política d'habitatge,
concretament a lloguer. Per tant, no sé a què ve dir que no
tenim beneficis fiscals, quan els hem recuperat i, de fet, hem
incrementat el límit de base de 30.000 euros a 33.000 euros en
declaració individual, i de 48.000 euros a 52.800 euros en
declaració conjunta.

Un altre tema, a veure si a vostè també li sembla progressiu
que 500 multimilionaris de Madrid paguin zero euros de
l'Impost de patrimoni, a mi no m’ho sembla, això no és
progressiu, 500 multimilionaris de Madrid.

(Remor de veus)

I després, un altre tema, també enllaçant amb algunes de les
manifestacions que vostè ha fet, quants contribuents han deixat
-i acab ja-, quants contribuents han deixat de comprar casa per
l’increment de tipus de l’Imposts de transmissions patrimonials,
a partir d'un valor d’1 milió d’euros? No, a l’inrevés, aquesta
comunitat autònoma es caracteritza per liderar un augment en
la compra de cases amb un valor elevat. Per tant, deixi de
marear la perdiz, ho direm en castellà, deixi de marejar la
perdiu no queda bé, no queda bé, deixin d'embullar, deixin...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Truyols, vagi acabant.

LA SRA. TRUYOLS I MARTÍ:

..., i siguin més seriosos.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de fixació de posicions dels grups que no
han intervengut, té la paraula, pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Campomar, ja volia fer més via
de la que tocava.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies, presidenta, de totes maneres seré breu. Bé, res, jo
crec que les qüestions que s'han debatut en aquestes rèpliques
també vénen a confirmar molts debats que hem tengut ja des de
fa temps en aquesta cambra i, per tant, jo crec que no hi ha
sorpreses.

Sí que és cert, jo crec que aquí el Sr. Melià ha dit una
qüestió, que ha dit, que és ver, que les finalitats en el 2016
l'Impost del turisme sostenible, jo crec que...

(Se sent de fons el Sr. Melià i Ques de manera
inintel·ligible)

... no, no volia dir que no volia, volia fer referència que han
passat... són 6 anys després del debat i de l'aprovació de la llei,
i jo crec que el tema de l'habitatge en aquests 6 anys ha sofert,
diguem, una gravetat molt superior a la que tots esperàvem, o
jo esper que tots esperàvem, perquè jo crec que no estam
còmodes cap grup d'aquesta cambra, vull entendre, amb
aquesta dificultat que tenen els nostres residents per accedir a
un habitatge, sigui en propietat o sigui de lloguer i per
emancipar-se. Vull entendre que cap de nosaltres..., i
compartim aquesta preocupació, una altra cosa és que no
compartim tal vegada la ruta per arribar a solucions en aquest
sentit.

Però, bé, jo volia fer aquesta referència, que crec que en
aquells moments en què es va aprovar l’Impost de turisme
sostenible, dins les finalitats, hi havia moltes finalitats,
totalment legítimes, i que continuam compartint, però sí que és
cert que l'impacte i la gravetat de la manca d’accés a l'habitatge
encara no era tan greu com sis anys després en què vivim ara,
esperem al màxim... al màxim...

(Se sent de fons el Sr. Melià i Ques de manera
inintel·ligible)

..., ja fa sis anys era difícil, sis anys després...

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, per favor, guardin silenci.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

... és quasi impossible, i fa sis anys era encara possible, tal
vegada amb dificultats, això sí que li he de dir.

Sí que em sorprenen comentaris com que nosaltres
defensam... els imposts són per consolidar els serveis públics
i que la Sra. Guasp cregui que els serveis públics es paguen no
sé d’on, no sé d’on arriben, perquè ha vengut a dir que no
necessitam pagar imposts per mantenir els serveis públics. Jo
li he de dir que no compartesc de cap de les maneres la seva
afirmació perquè crec que no surten..., jo crec que són vostès
els primers que sempre defensen que els doblers públics vénen
de la butxaca de tothom, i nosaltres això també ho compartim.
Però, precisament, perquè vénen de la butxaca de tothom, són
necessaris i imprescindibles per donar serveis públics
consolidats, ben estructurats, precisament els quals s'han
d'oferir i que les persones que més els necessiten són les
persones que cobren menys o que són més vulnerables.

Per tant, res més, nosaltres ens mantindrem en el que he
exposat a la meva primera intervenció.

Moltes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr.
Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Simplement, perquè ho sàpiguen
la resta de portaveus, com que al primera torn he intervingut
després de la Sra. Truyols, me confiat, diguem, i mentre parlava
el Sr. Costa, m'he absentat un moment, i quan he tornat ja
m’havien botat i, per tant, li agraeix, Sra. Presidenta, que em
doni la paraula.

Bé, per posicionar-me respecte de les esmenes de la resta de
grups, evidentment, és complex perquè hi ha moltíssimes
esmenes, però sí que vull intervenir en aquest debat bàsicament
sobre els temes fiscals, que, d'alguna manera, enfronten una
determinada postura comuna del Partit Popular, de Ciutadans
i d'El Pi respecte de les postures del Govern, i els explicaré una
mica com es veu des de MÉS per Menorca.

I aquí apel·lo una mica, Sr. Costa, Sra. Truyols, que jo
gaudeixo molt d'escoltar-los a vostès, perquè, evidentment, en
saben molt més que jo, i la resta de portaveus també, però com
ho veiem nosaltres això? A veure, nosaltres vèiem que em
sembla que tots estam d'acord que el problema més greu que hi
ha en aquests moments és el de la inflació i, per tant, el repte de
la política econòmica és mantenir el poder adquisitiu de les
rendes, però, a la vegada, no alimentar una espiral inflacionària.
I jo tinc la impressió, i per això apel·lo a vostès, Sra. Truyols
i Sra. Costa, que en saben més que jo, a veure si m'ho miro
malament, que una baixada generalitzada de tipus pot alimentar
aquesta espiral inflacionària, per raons òbvies, em sembla que
tots estam d'acord. És a dir, aquest mantra, que a tothom li sona
tan bé, que els diners siguin a la butxaca dels ciutadans, escolti,
jo també vull tenir els diners a la meva butxaca, tots volen tenir
els diners a la seva butxaca, però, des d'un punt de vista de
política econòmica, sabem que això pot alimentar l’espiral
inflacionària.

En canvi, en contrapartida, quines polítiques es fan des del
Govern de l'Estat i des del Govern de les Illes Balears? És
mirar de garantir el poder adquisitiu en intervenir en el preu
d'alguns béns bàsics, per exemple, el preu de l'energia, el preu
del transport. Caldria, que avui a una pregunta del Partit
Popular s’ha dit, avui s’ha dit, caldria rebaixar l'IVA d'alguns
productes de primera necessitat. Malauradament, no és
competència d’aquesta comunitat autònoma.

Ajuts a l'habitatge, sobretot en règim de lloguer. Per això
tampoc estam d'acord amb alguns avantatges per accedir a la
titularitat d'un habitatge, si no, no estan discriminats per motius
de renda.

I després deduccions diverses, deduccions diverses com, per
exemple, en matèria d'estudis. És a dir, una tasca molt més
micro d’intervenir en aquells béns de primera necessitat i, per
tant, afavorir que aquesta cistella de la compra sigui més
assequible, no per la via que els ciutadans tinguin més doblers
per gastar, sinó per la via que aquests productes resultin més
barats.

Jo crec que aquesta política, que és la que bàsicament es
valida des del Govern de l'Estat, a mi em fa l'efecte que dona
bons resultats, perquè la dada que el país d'Europa que té una
inflació més baixa és Espanya, en el panorama que ens trobem,
on probablement tota l’operació de l'excepció ibèrica, doncs, he
tengut un pes important perquè els preus de l'energia
repercuteixen en tot,  a tota la cadena de preus.

Per tant, aquest és el motiu, bàsicament, i jo he volgut
definir globalment pel qual nosaltres ens oposem a aquestes
propostes, com la deflactació de la tarifa dels trams de l’IRPF,
i estam més d'acord amb el tipus de mesura que proposa el
Govern. I, per tant, aquesta seria aquesta intervenció a mode de
posicionament global sobre les esmenes dels partits de
l'oposició.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos té la
paraula la Sra. Sans.

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, presidenta. Abans es demanava quin impacte
tendrien aquestes esmenes que hem presentat quant a l’ITS,
així, de forma generalitzada es comentava, duplicar-ho en els
mesos d'estiu es pot tenir una mesura dissuasiva; nosaltres
vàrem fer uns càlculs econòmics de les esmenes que
presentàvem en el seu conjunt i podria suposar una recaptació
extra de 50 milions més; això són doblers per contribuir a
revertir la petjada del turisme que té a les nostres illes, -és el
que hem calculat, sí.

És un impost que s’aplica a altres destinacions turístiques i,
a més, hi ha altres destinacions turístiques que hi obliguen a
través de un percentatge per pernoctació, que tenen una
recaptació major que la que tenim a la nostra comunitat
autònoma, i que, de fet, és una de les propostes, com ja tal
vegada s'ha escoltat, que pensam negociar en pròxim govern
progressista per tal que hi hagi un canvi, i aquesta recaptació es
faci per percentatge per pernoctació.

Després, volia ser molt breu, però és ver que m'ha explotat
el cap quan el Sr. Costa ha dit: li pos un exemple de 300.000
euros d’un habitatge a Palma, no és car. Jo no sé a quin món
viuen o a quina realitat viuen o si coneixen la realitat,...

(Se sent de fons el Sr. Melià i Ques de manera
inintel·ligible)

... sí, però no és car amb els salaris que hi ha actualment, no és
car amb la situació que vivim? Efectivament, que és car, però
el Partit Popular ha dit que no és car. És gairebé impossible, és
gairebé impossible, per moltes rebaixes que vostès vulguin fer,
que una persona jove pugui agafar una hipoteca de 300.000
euros i pagar-la, es torbaria més de 40 anys, o sigui, és una
barbaritat, i jo crec que no són coneixedors d'aquesta realitat
quant al problema de l'habitatge. Aquesta és la realitat.
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I després, jo estic d'acord que és un missatge enganyós cada
vegada que parlen i es diu aquest afegitó que els ciutadans
volen tenir els doblers a la butxaca, i s'empra aquest missatge
de forma reiterada, però la realitat és que la contribució que
fem tots amb els imposts després tots els ciutadans també volen
poder anar al metge quan és necessari, i jo crec que falta molta
pedagogia i s'hauria de donar molta informació pública del cost
de tots els serveis públics que reben els ciutadans quan
ingressen a qualque hospital, quan s’assisteix a les escoles o
quan es reben unes ajudes socials, perquè realment tot això, tot
aquest sistema de l’estat del benestar serveix amb aquestes
contribucions que fem tota la ciutadania. I nosaltres insistim
que val més que qui més té més pagui per contribuir -com deia-
a aquest sistema i, per això, quan el Sr. Costa ens convida a
votar d'una en una, doncs nosaltres encantats de votar en contra
del seu model, que és totalment nefast i que ja s’ha corroborat
que les seves receptes no són les adequades per fer front ni a la
inflació, ni per sortir d'una crisi, ni per al benestar de la
ciutadania.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de fixació de posicions per als grups que
no han intervengut, pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula la Sra. Ribas. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidenta, buenas tardes a los asistentes a esta
comisión. Como ya es habitual en esta legislatura, nos
encontramos ante unos presupuestos ruinosos para los
ciudadanos que lo sustentan. Estamos ante unos presupuestos
que son los más altos de la historia de Baleares, en un momento
en el que los ciudadanos de estas islas tienen menos poder
adquisitivo, con la cuarta parte de la población en riesgo de
exclusión social, después de 7 años de aplicación de las
fracasadas políticas de izquierdas, que solo benefician a
quienes las aplican.

Obligar a los ciudadanos a pagar impuestos abusivos, para
recaudar más y más, mientras tienen serias dificultades para
llegar a fin de mes, no es lo que merecen los habitantes de estas
islas ni del resto de España, que es, a fin de cuentas, de dónde
salen los más de 7.000 millones de euros que contienen estos
presupuestos y de dónde saldrán los más de 9.000 millones de
euros que la administración autonómica tiene ya acumulados en
deuda, y que tendrán que devolver, además de los
correspondientes intereses.

Por ese motivo nosotros presentamos una enmienda a la
totalidad de estos presupuestos, que consideramos que no
pueden ser arreglados, ni mejorados mediante enmiendas
parciales.

Este presupuesto debería haberse devuelto al Gobierno y
haber presentado una previsión de gastos que respete el
esfuerzo que hacen los ciudadanos en esta época de fuerte
inflación e inestabilidad económica, rebajando el gasto público
mediante la eliminación de todo el gasto superfluo que inunda

este presupuesto, y que solo busca satisfacer los intereses de los
partidos políticos que gobiernan.

El texto articulado que estamos debatiendo en este debate,
forma parte de todo ese despropósito, conteniendo medidas
como las retribuciones de los funcionarios públicos, que siguen
sin recuperar la pérdida de poder adquisitivo que han
experimentado en las últimas décadas, sobre todo con la
aplicación de congelaciones salariales por parte de los
gobiernos de diferentes signos políticos que se han ido
sucediendo, e incluso de rebajas salariales cometidas por los
gobiernos socialistas.

O medidas como seguir avanzando en un impuesto turístico
para seguir engordando las arcas públicas y que el gobierno
regional pueda luego gastar en sus caprichos, a costa de restar
competitividad a nuestro destino turístico.

O medidas como seguir asfixiando a impuestos a los
ciudadanos de Baleares, sin que se contemplen bajadas reales
de impuestos en el momento de la historia en el que más se está
recaudando, precisamente por culpa de la inflación desbocada
que estamos padeciendo. Se trata, como en todos los
presupuestos que se han ido presentando por la Sra. Armengol
en este Parlamento, desde que VOX tiene representación en él,
de un presupuesto orientado a satisfacer las ensoñaciones
ideológicas de Armengol y de sus socios de gobierno, y no a
satisfacer las necesidades reales de los ciudadanos de Baleares.

Estos presupuestos reflejan el intercambio de cromos que
se traen entre manos los diferentes partidos políticos que
conforman el Gobierno de Baleares, que se reparten el pastel
para satisfacer sus respectivos intereses, mientras la población
de Baleares está cada vez más arruinada y las instituciones
públicas cada vez más endeudadas, lo que supondrá una
enorme carga para las generaciones venideras, que verán como
buena parte de sus impuestos deberán destinarse a pagar la
fiesta de sus antecesores.

Y como arreglar este despropósito requiere de una
reformulación global de los presupuestos, nosotros, al igual que
hicimos en los presupuestos del 2022, hemos presentado una
enmienda a la totalidad y no hemos presentado enmiendas
parciales, a diferencia de otros grupos parlamentarios, que, aún
habiendo presentado enmiendas a la totalidad, pretenden
arreglarlos a través de enmiendas parciales, si bien sabemos
que no es posible continuar por esta senda de crecimiento del
dispendio público improductivo e ineficaz, como si no hubiese
un mañana, mientras los principales servicios imprescindibles
y necesarios para los ciudadanos están desatendidos o son
insuficientes para atender las demandas de la población.

Y, en cuanto al sentido de voto de nuestra formación a las
diferentes enmiendas parciales que se han presentado, nuestro
voto será en contra de todas aquellas enmiendas que empeoran
aún más el texto y que provienen mayoritariamente de los
grupos de izquierda e independentistas, y nos abstendremos en
el resto, reservándonos el voto afirmativo para aquellas
enmiendas que puedan ser determinantes para mejorar la vida
de los ciudadanos de Baleares.

Gracias, presidenta. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Abans de procedir a les votacions, he de demanar
al Sr. Costa si accepta la transacció que li ha proposat el Partit
Socialista. I al Partit Socialista si accepta les dues transaccions
de MÉS per Mallorca. Accepten les transaccions.

Passam a les votacions, i els demanaria concentració i
paciència; hem intentat agrupar-ho, si hi ha qualque problema
o no s'entén, passarem a votar les esmenes individualment.

Si cap grup no demana votació separada, votació conjunta
de les esmenes del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les
Illes Balears, de la RGE núm. 12027/22 a la 12045/22.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Sí, jo deman votació separada.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ah, d’acord, disculpin. Tenim tres grups fets a les esmenes
del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes, un grup de
la 12031/22 i 12043/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra, 4 abstencions, 

LA SRA. PRESIDENTA:

El següent grup de les esmenes RGE núm. 12036, 12034 i
12038/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

La resta d'esmenes d’El Pi Proposta per les Illes.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Intervenció inintel·ligible de la Sra. Secretària)

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sí, sí, perdó, Sra. Secretària, he votat en contra.

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 4 Abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes del Grup Parlamentari
Ciudadanos amb tres blocs. Passam a la votació de les esmenes
RGE núm. 12192, 12195, 12204, 12208 i 12212/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2s vots a favor, 7 en contra i 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

El següent bloc de Ciutadans: les RGE núm. 12194, 12198,
12199, 12200, 12201, 12202, 12203, 12205, 12206, 12209 i
12213/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra i 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes RGE núm.12191, 12193, 12196, 12197, 12207,
12210 i 12211/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passarem a la votació de les esmenes del Grup
Parlamentari Popular, també dividida en tres o quatre blocs.

Començam amb el bloc de les esmenes RGE núm. 12325,
12326, 12334, 12335, 12336, 12337, 12338, 12339, 12341,
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12342, 12343, 12344, 12346, 12347, 12348, 12349, 12350,
12357, 12366, 12368, 12369 i 12370/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra i 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Popular RGE núm. 12327,
12328, 12329, 12330 i 12331/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena RGE núm. 12324/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12332 i 12345/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Remor de veus)

Repetesc les dues esmenes que votàvem. Votació de les
esmenes RGE núm. 12332 i 12345/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12333, 12352, 12360,
12361, 12367 i 12351/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena RGE núm. 12340/22, transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

13 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació separada, a proposta del Grup Parlamentari
Popular, de les esmenes següents: RGE núm. 12359, 12362,
12363, 12365 i 12356/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12353, 12354, 12355 i
12358/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes transaccionades, del Grup
Socialista, RGE núm. 12749 i 12750/22.

Conjunta o separada?

Votació de l’esmena RGE núm. 12749/22, transaccionada,
del Grup Socialista.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12750/22, del Grup Socialista,
transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

7 vots a favor, cap en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena del Grup Parlamentari Mixt, Gent per
Formentera-Partit Socialista, RGE núm. 12809/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

(Remor de veus)

Facin el favor, gràcies. Votació de l'esmena RGE núm.
12809/22 del Grup Parlamentari Mixt.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Cap vot a favor, 7 en contra, 6 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Parlamentari Mixt, ho
farem en tres grups: votació de l'esmena RGE núm. 12812/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 6 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes RGE núm. 12810 i 12813/22.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, por favor, podríamos votar por separado estas
dos enmiendas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, esmena RGE núm. 12810/22.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

Votació de l'esmena RGE núm. 12810/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions.

(Remor de veus)

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, continuam amb la votació de l'esmena
RGE núm. 12813/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

 



2920 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 119 / fascicle 1 / 13 de desembre de 2022 

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12811/22.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 6 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena de MÉS per Mallorca, RGE núm.
12877/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 9 en contra, 2 abstencions. No fa falta un vot?

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim la votació de l'esmena de MÉS per Mallorca,
esmena RGE núm. 12877/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 10 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes del Grup Parlamentari Unidas
Podemos, en dos blocs, esmenes RGE núm. 12918, 12919 i
12920/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

 Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 10 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena RGE núm. 12929/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 9 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de l'articulat, en primer lloc, votarem
els articles als quals s'hi mantenen esmenes. Si cap grup no
demana votació separada, que han demanat la votació separada
de l’article 21.

Votam l’article 21.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 2 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació dels articles 12, 14, 15, 16, 17, 24, 30 I 33, de les
disposicions finals quarta, vuitena i setzena i de l'Annex 21.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 3 en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

A continuació, votarem els articles als quals no es mantenen
esmenes. Si cap grup no demana votació separada, votació
conjunta de les denominacions del títol del projecte, del títol I
i del capítol 1 del títol I, dels articles 1, 2, 3 i 4, de la
denominació del capítol 2 del títol I, de l'article 5, de la
denominació del capítol 3 del títol I, dels articles 6, 7 i 8, de la
denominació del capítol 4 del títol I, de l'article 9, de la
denominació del títol II, dels articles 10 i 11, de les
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denominacions del títol III i del capítol 1 del títol III, dels
articles 13, 18, 19, 20, 22, 23, 25, 26, 27, 28 i 29, de la
denominació del capítol 2 del títol III, dels articles 31, 32, 34,
35 i 36, de les denominacions del títol IV i del capítol 1 del
títol IV, dels articles 37 i 38, de la denominació del capítol 2
del títol IV, de l'article 39, de la denominació del títol V, dels
articles 40, 41 i 42, de la denominació del títol VI, de l'article
43, de la denominació del títol VII, de l'article 44, de les
disposicions addicionals primera, segona, tercera, quarta,
cinquena, sisena, setena, vuitena, novena, desena, onzena i
onzena bis, de la disposició derogatòria, de les disposicions
finals primera, segona, tercera, cinquena, sisena, setena,
novena, desena, onzena, dotzena, tretzena, catorzena, quinzena,
setzena bis, setzena ter, setzena quater i dissetena, de
l'exposició de motius i dels annexos 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10,
11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19 i 20.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

7 vots a favor, 1 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Així, senyores i senyors diputats, hem acabat el debat i les
votacions de les esmenes de l'articulat i dels annexos del
Projecte de llei de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023.

Tot seguit, procedirem al debat i la votació de les esmenes
que es mantenen a les seccions, entitats, societats, fundacions
i consorcis, Servei de Salut de les Illes Balears i Agència
Tributària de les Illes Balears.

Però farem un recés de deu minuts.

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, diputats, diputades, passats els deu minuts de
descans després de l'anterior debat, iniciarem el debat de la
Secció 11, Conselleria de Presidència, Funció Pública i
Igualtat, amb les seccions i entitats afins.

Debat 2, de totalitat i globalitat.

Esmenes a la totalitat: Grup Parlamentari Popular, a la
Secció 11, Conselleria de Presidència, Funció Pública i
Igualtat, esmena RGE núm. 12587/22; a la Secció 36, Serveis
comuns, despeses de personal, l’esmena RGE núm. 12589/22;
a la Secció 73, Institut Balear de la Dona, l’esmena RGE núm.
12588/22; a la Secció 78, Escola Balear d'Administració
Pública, l'EBAP, l’esmena RGE núm. 12590/22; E01, Ens

Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears, l’esmena RGE
núm. 12591/22; S10, Gestió d'Emergències de les Illes Balears,
GEIBSAU, l’esmena RGE núm. 12592/22.

Esmenes parcials: del Grup Parlamentari Popular, a la
Secció 11, Conselleria Presidència, Funció Pública i Igualtat,
al programa 211A, col·laboracions institucionals en matèria de
justícia, esmena RGE núm. 12597/22; al programa 222C,
actuació de policies, esmena RGE núm. 12593/22; al programa
223A, Emergències, esmena RGE núm. 12595/22; al programa
231B, foment i relacions amb comunitats balears radicades a
l'exterior, esmena RGE núm. 12596/22; al programa 316A,
drets i diversitat, esmena RGE núm. 12594/22; al programa
912B, suport financer a ajuntaments i altres ens locals, esmenes
RGE núm. 12657, 12685 i 12689/22.

A la Secció 73, Institut Balear de la Dona, al programa
323C, polítiques públiques d'igualtat, esmena RGE núm.
12598/22.

A la Secció 78, Escola Balear d'Administracions Públiques,
EBAP, al programa 121G. Formació i selecció de personal,
esmena RGE núm. 12641/22; E01, Ens Públic de
Radiotelevisió de les Illes Balears, esmenes RGE núm. 12528,
12529, 12530, 12531, 12532, 12533 i 12581/22; S10, Gestió
d'Emergències de les Illes Balears, GEIBSAU, esmena RGE
núm. 12662/22.

Per part del Grup Parla... Vols continuar? Perfecte. 

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Per part del Grup Parlamentari Ciudadanos, a la Secció 11,
Conselleria de Presidència, Funció Pública i Igualtat, al
programa 222C, actuació de policies, esmenes RGE núm.
12224 i 12225/22; al programa 223A, Emergències, esmena
RGE núm. 12214/22; al programa 231B, foment i relacions
amb comunitats balears radicades a l'exterior, esmenes RGE
núm. 12292 i 12238/22; al programa al programa 912B, suport
financer a ajuntaments i altres ens locals, esmena RGE núm.
12252/22.

Secció 73, Institut Balear de la Dona, al programa 323C,
polítiques públiques d'igualtat, esmenes RGE núm. 12254 i
12255/22.

Secció 78, Escola Balear d'Administració Pública, EBAP,
al programa 121G, formació i selecció del personal, l'esmena
RGE núm. 12239/22; E01, Ens Públic Radiotelevisió de les
Illes Balears, esmena RGE núm. 12250 i 12251/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears, a la
Secció 11, Conselleria de Presidència, Funció Pública i
Igualtat, al programa 121H, gestió de recursos humans,
l'esmena RGE núm. 12182/22; al programa 222C, actuació de
policies, l'esmena RGE núm. 12048/22; al programa 223A,
Emergències, esmena RGE núm. 12046/22; al programa 551C,
mitjans de comunicació social, esmena RGE núm. 12047/22;
secció 73, Institut Balear de la Dona, al programa 323C,
polítiques públiques d'igualtat, esmena RGE núm. 12074/22.
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Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, a la Secció
11, Conselleria de Presidència, Funció Pública i Igualtat, al
programa 222C, actuació de policies, esmena RGE núm.
12850/22; al programa 231B, foment i relacions amb
comunitats balears radicades a l'exterior, esmena RGE núm.
12872/22; al programa 912B, suport financer a ajuntaments i
altres ens locals, esmenes RGE núm. 12829, 12874, 12837 i
12834/22.

Ara passarem a demanar si hi ha substitucions.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Presidenta, Maria Antònia Sureda substitueix Josep Melià.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, presidenta, Salomé Cabrera substitueix Antoni Costa.

LA SRA. CANO I JUAN:

Sílvia Cano substitueix Pilar Costa.

LA SRA. CARBONERO I SÁNCHEZ:

Pilar Carbonero, substitueix Maria Antònia Truyols.

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Juan Manuel Lafuente sustituye a Sebastià Sagreras.

LA SRA. SANS I REGIS:

Esperança Sans substitueix Antonia Martín.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Patricia Guasp substitueix Marc Pérez-Ribas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per a la defensa conjunta de les esmenes, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Lafuente, per un temps
de deu minuts. 

EL SR. LAFUENTE I MIR:

Gracias, Sra. Presidenta. Bien, para defender las enmiendas
que presenta el Grupo Popular, en este caso en esta conselleria,
básicamente nuestras enmiendas consisten..., explicaré por
encima las enmiendas principales, aparte de las enmiendas a la
totalidad, al considerar que se trata de una conselleria en que la
estructura general del presupuesto discrepamos de su estructura
general. 

En las enmiendas parciales, proponemos enmiendas en el
sentido de incrementar la colaboración con la administración de
justicia, entendemos que en el apartado de administración de
justicia sería conveniente ir incrementando la colaboración de
la comunidad autónoma en esta materia; incrementar el fondo
de seguridad en las mejoras de Policía Local y emergencias en
600.000 euros; ejecución del plan de seguridad de las fiestas de

Sant Joan en 100.000 euros; incentivar la mejora y ayudas a
actividades de las casas de Baleares en el exterior en 100.000
euros. 

En materia de diversidad y derechos, entendemos que se
debe incrementar la colaboración con las administraciones que
están directamente en contacto con la población, como son los
ayuntamientos y los consejos insulares, con un incremento de
2 millones de euros, que fuesen las administraciones más
cercanas a los ciudadanos quienes realicen parte de las políticas
en esta materia; dotación económica para la ejecución de la Ley
de la reserva de biosfera de Menorca, proponemos una partida
de 5 millones de euros, con bajas en altos cargos y publicidad;
mejora de la Ley de capitalidad de Palma, también; Fondo de
cooperación local y ayuntamientos, mejoras en Protección
Civil, 5.985.000 euros. 

En políticas de igualdad, también proponemos que se
incremente la participación de los ayuntamientos en un 1 millón
de euros. La enmienda 12598, políticas de igualdad también a
través de los ayuntamientos, y la 12641, mejora de formación
de bomberos y servicios de emergencia, 500.000 euros.

En las enmiendas a los presupuestos de IB3, básicamente
proponemos reducir gastos generales, gastos en alta dirección,
en altos cargos, en publicidad, en marketing y propaganda, en
reducir servicios generales y en reducir arrendamientos y en
aumentar la producción propia, todas estas partidas.

Y después la mejora de instalaciones de descanso del 112
en Santa Eulàlia.

Estas serían las enmiendas que proponemos en esta
conselleria.

Respecto a las enmiendas presentadas por las otras
formaciones, por los otros grupos, vemos que coincidimos
básicamente con Ciudadanos y con El Pi en la línea de las
enmiendas, sobre todo en la mejora de los fondos de seguridad,
en el Fondo de cooperación, y en las ayudas a las comunidades
exteriores.

Votaríamos a favor de las propuestas tanto de Ciudadanos,
salvo la de realizar un estudio de estrategia para la mejora de
la audiencia en IB3, que en esta nos abstendríamos. También
entendemos que todo lo que sean ayudas de incremento de
Protección Civil, incremento de producción propia y
acompañamiento efectivo de la violencia machista también
votaríamos favorablemente.

Respecto a las enmiendas de MÉS per Menorca, también
votaríamos favorablemente las enmiendas en materia de
incremento de las ayudas a desplazamientos de voluntarios de
policías y voluntarios de Protección Civil a las fiestas de Sant
Joan, Agencia Reserva de la Biosfera, Ley Reserva de Biosfera
de Menorca y las inversiones en el Ayuntamiento de Es Castell
y Ayuntamiento de Maó.

Respecto a las enmiendas que presentan los grupos que dan
apoyo al Gobierno en principio nos abstendríamos en todas
ellas. Nada más.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula la
Sra. Guasp. 

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, presidenta. Desde Ciudadanos hemos planteado un
paquete de enmiendas a la Conselleria de Presidencia, a la
sección 11 y también a Radiotelevisión IB3. ¿De dónde
sacamos las partidas? Básicamente de publicidad, propaganda.
Reducimos también el cargo eventual, la figura de la secretaria
del gabinete, una figura creada en esta legislatura que desde
Ciudadanos creemos que no es necesario y, por tanto, también
reducimos de estudios y otros trabajos. 

Básicamente tenemos enmiendas destinadas a cuatro ejes.
Uno sería el de seguridad, emergencias y política local. Una de
nuestras enmiendas es la de aumentar en 66.000 euros más el
fondo de seguridad pública con destino a la Policía Local en los
municipios de Menorca, para los municipios de Menorca donde
la falta de policías locales es muy importante.

También otra enmienda para mejorar el mismo fondo de
seguridad pública, pero para destinarlo a coordinación digital
de policías locales. Otra enmienda destinada a aumentar en
200.000 euros para mejorar la gestión y la respuesta ante las
emergencias y a su prevención. Y 100.000 euros más para el
fondo de cooperación municipal, destinado a mejorar los
recursos destinados a Protección Civil. 

Otras dos enmiendas destinadas a aumentar la partida al
IBDona. 40.000 euros para el incremento del 20% de la partida
que se da a las cámaras de comercio para la ejecución del
proyecto Dona Impulsa. Es un proyecto que hemos conocido de
cerca que lleva a cabo la Cámara de Comercio de Mallorca,
queremos que también sea la Cámara de Ibiza y Formentera y
la Cámara de Menorca que puedan ejecutar este proyecto
también en estas islas, ayudar a emprender a las mujeres y
hacerles un tutelaje y un acompañamiento al principio de su
proyecto. Por tanto, pedimos este incremento de 40.000 euros. 

Y un incremento de 18.000 euros destinado a una partida a
la formación específica en materia de coeducación para el
conjunto de profesionales, monitores, directores, formadores de
escuelas y asociaciones de educación en tiempo libre. Es otra
enmienda que consideramos importante para formar en
coeducación a estos profesionales de las asociaciones de
educación en tiempo libre.

Dos enmiendas también para nuestro ente de radiotelevisión
pública y radio IB3. Nosotros no aumentamos el presupuesto,
como hacen otros, cogiendo de otras partidas para aumentar el
presupuesto general de IB3. Creemos que el presupuesto es
suficiente y no queremos aumentarlo, tampoco reducirlo, pero
sí queremos eliminar tres cargos directivos que ahora se han
sumado con la excusa de la internalización de los empleados y
creemos que se tiene que destinar más del presupuesto general
de IB3 a producción propia, tanto para televisión como para
radio, 302.000 euros, eliminando estos cargos directivos y no
aumentado el presupuesto. 

También otra enmienda de 20.000 euros para realizar un
estudio y elaborar una estrategia para aumentar la audiencia de
IB3, tanto de televisión como de radio, en Ibiza y Formentera,
que las ratios son muy bajas y se lo hemos dicho ya muchas
veces al director Manresa que hay que averiguar por qué y
destinar los esfuerzos para aumentar esa audiencia.

Después, la última enmienda de Ciudadanos iría para
aumentar la formación de la EBAP en 500.000 euros para
formación para buscar formatos que puedan contribuir a la
conciliación de la vida laboral y familiar de los empleados
públicos y dar este tipo de formación.

En cuanto a las enmiendas de los otros grupos, vamos a
votar a favor de la enmienda del Grupo Mixto para aumentar la
partida de seguridad de Policía Local y Protección Civil y
seguridad para las fiestas de Sant Joan, así como está redactada. 

En cuanto a las enmiendas de Podemos votaremos a favor
de la 12977 para aumentar la partida para bellas artes; en
contra de la 12941 porque sacan del presupuesto a Marivent,
que consideramos que no debería tocarse, tampoco ampliarlo. 

Votaremos en contra de dos enmiendas de El Pi, de la
12048, que pide la creación de la policía autonómica, desde
Ciudadanos no estamos a favor, y en contra de la 12047, que
aumentan en más de 2 millones de euros el presupuesto de IB3,
o sea, para producción propia, pero aumentando en 2 millones
el presupuesto. Desde luego votaremos en contra. Nos
abstendremos en la 12182, porque lo sacan de la Oficina
anticorrupción, El Pi quiere eliminar la Oficina Anticorrupción
y Ciudadanos no está de acuerdo. 

Lo mismo nos pasa con las enmiendas del Partido Popular.
Votaremos a favor de las que son iguales, que me las he dejado
en el eje anterior. También Ciudadanos tiene dos enmiendas
para aumentar las ayudas y la protección a las comunidades en
el exterior, que es muy importante para nosotros. Votaremos a
favor de estas enmiendas, pero no podemos votar a favor de las
enmiendas del Partido Popular que sacan el dinero, otra vez, un
año más, de amortización de deuda, de la sección 34. Eso es
trilerismo, así es muy fácil hacer enmiendas y desde luego
anuncio que votaremos en contra de todas las enmiendas. 

No se puede hacer un discurso, como el nuestro, de querer
amortizar deuda, de no querer hipotecar el futuro de las
próximas generaciones, pero luego llega la hora de las
enmiendas y sacar millones y millones de la partida de
amortización de deuda. Por tanto, no nos queda más remedio
que, aunque con el objeto donde se destina esa partida podamos
estar de acuerdo o no, no lo estamos de que se quite de
amortización de deuda, sabemos que esto no es posible. Por
tanto, nuestra manera de hacer política es coherente y
votaremos en contra de todas las enmiendas del Partido Popular
que saquen de la partida de amortización de deuda un año más.

Este es más o menos el resumen. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
té la paraula la Sra. Sureda.
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LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, presidenta. Bé, nosaltres en aquesta secció hem
presentat cinc esmenes, aquestes esmenes afecten diferents
programes. 

En primer lloc, ... perquè també pot ser que em diguin que
no correspon en aquesta secció i jo convidaria ja per avançat
que em diguin a quina la volen posar i amb una transacció ho
podem arreglar, és la creació d'una partida per llogar
establiments turístics per poder acollir els treballadors públics
que s'han de desplaçar a l'illa d'Eivissa amb urgència per cobrir
una plaça vacant. De qualque manera s’ha d'intentar trobar una
solució a aquests treballadors, tant de Forces i Cossos de
Seguretat, com metges, com professorat, que moltes vegades
d'un dia per l'altre necessiten desplaçar-se allà. Estic
seguríssima que tots hem sentit que qualque vegada han hagut
de dormir fins i tot dins el cotxe perquè no tenien un lloc on
poder anar, ja que aquestes places si no les cobreixes tot d'una
moltes vegades les perds i ja no hi pots anar. Per tant, en aquest
sentit, destinaríem 5 milions per poder crear -com dic- aquest
lloguer d'establiments turístics per acollir aquests treballadors
públics.

Per altra banda, encara avui mateix, en el plenari, hem
parlat de la policia autonòmica -no record les comissions on
n’hem parlat i els plens on n'hem parlat- però sí que ha estat un
debat reincident de la problemàtica que tenim amb la Policia
Local, i nosaltres pensam que el fet de crear la policia
autonòmica podria ajudar a donar una solució a la gran
problemàtica que tenim a la nostra comunitat per falta
d'efectius. I aquí el que demanam és crear una partida per
redactar un estudi per veure la viabilitat i la possibilitat de crear
aquest cos de policia autonòmica, amb 100.000 euros.

Per altra part -també és un tema que hem debatut més de
dues vegades-, hi ha la partida destinada a Protecció Civil dels
diferents municipis de les Illes. Som conscients que és una
gestió municipal i la competència és municipal, però també
som conscients que el Govern sempre ha tengut partides que
han ajudat a poder comprar o posar recursos materials a les
diferents proteccions civils, agrupacions que tenim als nostres
municipis, i el que demanaríem és incrementar la partida que té
el Govern en 300.000 euros -com dic- per incrementar aquesta
ajuda a Protecció Civil, que és necessari, que fan una gran tasca
desinteressada des de sempre i ajuden en qualsevol situació als
ciutadans de les nostres illes.

També hem posat una esmena de 2,8 milions d'euros per
incrementar el pressupost de producció pròpia d’IB3; és cert
que es va incrementar, però no basta, la televisió autonòmica ha
de poder tenir aquesta producció pròpia i creim que seria una
injecció amb aquesta ajuda per poder-ho fer.

I, per acabar, en temes d'IBDona demanam augmentar la
partida de suport i acompanyament efectiu i directe a víctimes
de violències masclistes. Per què incrementar aquesta partida?
Sabem que hi ha professionals que acompanyen les dones que
han patit violència masclista i també sabem que hi hauria
d'haver, en molts de casos, cossos i forces de seguretat que les
van acompanyant però, atesa la gran mancança d'efectius,
moltes vegades els efectius que hi ha a les diferents

comandàncies de Guàrdia Civil no basten per poder estar en
aquestes dones, i consideram que s'hauria de poder tenir més
persones per fer aquest acompanyament a les dones que han
patit violència masclista i també, moltes vegades, als fills que
les acompanyen, i d'aquí posam 200.000 euros per incrementar
-com dic- aquesta partida.

Pel que fa referència a la resta de grups parlamentaris,
nosaltres a moltes de les esmenes, sobretot a les que van
relacionades..., com les nostres, hi donarem suport, simplement
dir que al Partit Popular, a moltes els donarem suport i també
ens hi abstendrem; a Ciutadans votarem que no, i simplificaré,
a les 12224, 12238 i 12292; ens abstendrem a les 12239 i
12252; i a la resta hi votarem a favor. I del Grup Mixt votarem
a favor de les 12850 i 12872 i ens abstendrem a la resta.

Per tant, res més. Esperam el suport de la majoria de grups
a les nostres esmenes, que el que volen és ajudar els ciutadans
de la nostra comunitat.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, té
la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. En aquesta secció nosaltres
hem presentat algunes esmenes que ja habitualment va sent
tradició de presentar com, per exemple, ja hi han fet referència
altres portaveus, tot el que fa referència a les despeses de
seguretat per a Sant Joan. Ja saben que la nostra doctrina -per
dir-ho així- sobre aquest tema, és que es tracta d'una festa
d'àmbit i d’impacte autonòmic i que, per tant, la comunitat
autònoma s'hi ha de comprometre; sempre se'ns diu que ja
assumeix certes despeses, però creiem que les despeses que
s'assumeixen no són suficients i per això presentam aquesta
esmena de 50.000 euros. 

Després, també dins el capítol de foment i relacions amb
comunitats balears radicades a l’exterior, proposam millorar la
subvenció per a l'Associació Crits i Renou que, com saben,
gestiona l'Espai Mallorca a Barcelona, que és un espai de
trobada d’estudiants i joves en general de les Illes Balears a
Barcelona.

Després, hem presentat dues esmenes relatives al
finançament de les activitats de Reserva de la Biosfera. D'una
banda, la que hem presentat cada any que normalment hem
aconseguit consensuar amb el Govern per donar suport al
programa de treball de Reserva de la Biosfera, que està cridat
a ser substituït per l’aportació que es prevegi a la Llei de
Menorca Reserva de la Biosfera. Com que en aquests moments
estam en el moment en què està a punt d'aprovar-se la llei, hem
optat per mantenir aquesta esmena de 300.000, però també
mantenir una esmena de 5 milions d'euros, que és la quantitat
que inicialment es preveu a la proposició de llei, que el Consell
de Menorca va trametre al Parlament; quantitat que,
evidentment, estam disposats a transaccionar amb el Govern
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d'acord amb les esmenes que els grups de Govern han presentat
en aquesta llei.

Després hem presentat dues esmenes en clau de suport
financer a ajuntaments per a actuacions puntuals; en un cas, per
import de 100.000 euros al Centre de Natura d'Es Castell i en
un altre cas és la rehabilitació del que es coneix com a nau de
la SEAT per import de 8.000 euros per destinar-ho a usos
sociocomunitaris. 

Aquestes són les esmenes que presentam en aquesta secció.

Pel que fa a la resta, com hem dit a l’anterior debat, a la
discussió de l'articulat, nosaltres intentam consensuar aquestes
esmenes que els he dit amb els grups del Govern i, per tant, per
facilitar aquesta negociació, nosaltres votarem en contra de
gairebé totes les esmenes dels grups de l'oposició.

Una excepció farem amb l'esmena 12657 del Partit Popular,
perquè és idèntica a la nostra, és destinar 5 milions d'euros a
allò que disposa la Llei Menorca Reserva de la Biosfera; ens hi
abstindrem, no hi votarem a favor, també pel motiu aquest que
estam intentant i que estam oberts a consensuar i a
transaccionar amb el Govern la nostra esmena i, per tant, a
assolir algun acord que permeti iniciar la singladura de la Llei
de la Reserva de la Biosfera amb una quantitat significativa que
permeti dur a terme tot el que es preveu en aquesta llei.

I això és tot, Sra. Presidenta. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies. En torn en contra, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra. Sans.

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, presidenta. Molt breument. En primer lloc,
nosaltres mantendrem el vot fet a ponència, principalment, i de
cara a la sessió plenària, totes aquelles qüestions que es puguin
acabar de negociar com, per exemple, les que feia referència el
Sr. Castells, una vegada que s'hagin concretat potser hi hagi
aquestes modificacions de sentit del vot. 

Per una altra part, nosaltres no compartim de cap de les
maneres les esmenes a la totalitat que presenta el Partit Popular,
entenem que és una qüestió ja com un costum inclòs dintre de
la seva formació, però, no obstant això, pensam que el
pressupost de totes aquestes seccions i ens s'ajusten a les
necessitats actuals, és cert que el pressupost de la Conselleria
de Presidència no ha crescut en la mateixa proporció que han
pogut créixer altres conselleries, però pensam que totes
aquelles partides essencials i necessàries per al seu bon
funcionament i per dur a terme polítiques basades quant a la
gestió de l'administració pública o, per exemple, en polítiques
d'igualtat i diversitat, pensam que són eficaces i eficients.

A més, algunes de les esmenes del Partit Popular proposen
algunes baixes a partides tan importants com ajudes a activitats
extraescolars, llavors crec que és important conèixer bé d’on
surten les baixes perquè al final es poden afectar altres partides,
com per exemple algunes afectacions on es comenta que hi hagi

més formació a un col·lectiu específic, tampoc no coneixem
quins són els altres col·lectius que veuran disminuïda aquesta
formació en ser una esmena d'afectació. 

Quant a les esmenes que fan referència a IB3, sobre
l'estructura, no és una excusa, és la realitat, és a dir, estam
davant una imminent internalització, on hi haurà un augment
molt considerable de personal i que, per tant, hi haurà moltes
més gestions que ara no es fan per part de la direcció que
s'hauran d'assumir; per tant, és important que hi hagi una
mínima estructura, perquè ja és mínima l'estructura que hi ha,
per poder dur a terme aquesta internalització i el bon
funcionament de l’ens en els pròxims anys. 

Quant al fons de seguretat pública, nosaltres entenem que
les partides que reben els ajuntaments a través d'aquestes
ajudes, per garantir una millor coordinació de les policies
locals o per al manteniment o el bon funcionament del
programa XPO ja són suficients. Ja hi ha hagut també uns
augments i consideram que són uns pressuposts adequats. 

I pel que fa igualtat, nosaltres pensam que té un pressupost
important, és un pressupost que ha esdevingut necessari davant,
sobretot, aquestes darreres dades que coneixíem quant a
violència masclista, aquestes denúncies que tenim a la nostra
comunitat autònoma. Hem de continuar fent feina per fer front
a les violències masclistes i que les dones vulguin denunciar i
que tenguin una entitat on poder recórrer davant aquesta
situació de violència. Per això nosaltres repetim i reiteram que
consideram que els pressuposts d'aquesta conselleria estan ben
pensats, reflexionats i que responen a les necessitats, a les quals
ens haurem d'enfrontar l’any 2023.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula la Sra. Campomar.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies. Des de MÉS per Mallorca ens mantindrem amb el
vot de la ponència, tret que hi hagi qualque proposta de
transacció que valorem positivament. Nosaltres, crec que ja els
companys que m'han precedit, la Sra. Sans també ha expressat
moltes de les qüestions que jo compartesc, per tant, nosaltres
creim que en primer lloc sí que és necessari que IB3 afronti
aquest procés d'internalització amb unes condicions dignes i
suficients i, per tant, nosaltres no podem compartir les
propostes de baixada. Nosaltres sí que veim positiu, i jo crec
que molts altres ho han proposat, els increments que s'han
produït en producció pròpia, creim que han estat positius. 

És una conselleria que toca moltes qüestions transversals,
que és evident que sempre en totes aquestes qüestions
transversals, sempre hi ha possibilitats de millora i,
evidentment, el nostre vot en contra a moltes de les esmenes és
per una qüestió que creim que en el seu conjunt és difícil
eliminar partides pressupostàries d’altres qüestions, que ens
pareixen igualment importants i que creim que l’esperit
d’afrontar aquests temes transversals, com són l’accessibilitat,
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la diversitat sexual, la protecció de les dones, temes de
cooperació local, temes de col·laboració amb els ajuntaments
o coordinació per exemple amb les policies locals, crec que
tenen un plantejament suficient i, per tant, nosaltres en aquest
moment mantendrem el nostre vot que vàrem fer a la ponència.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, pregaria silenci per favor. Pel Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra. Cano.

LA SRA. CANO I JUAN: 

Gràcies, presidenta. El Partit Popular ha presentat esmenes
a la totalitat de diferents seccions, adduint que no responen a
les necessitats reals de les Illes Balears o discrepàncies amb
l'estructura general. Nosaltres no compartim aquesta ambició,
perquè sí que entenem que els pressuposts d'aquesta conselleria
responen a les necessitats de la ciutadania i als principals reptes
que tenim com a societat, com la igualtat, la conciliació, el
canvi climàtic, l'enfortiment dels serveis públics de la funció
pública, així com una ràdio pública i televisió de major qualitat. 

Respecte de les esmenes parcials que s'han presentat,
proposam dues propostes de transacció al Grup Ciudadanos,
que hem repartit a tots els grups i també a la Mesa. Una és una
transacció a l'esmena 12255, per tal de substituir la quantitat de
40.000 euros per 20.000 euros. Referenciam les partides de
baixa i també detallam com quedarien aquestes per a les
cambres de Mallorca, Eivissa i Formentera, així com la Cambra
de Menorca. I una altra, que és una transacció a l'esmena 12251
d'afectació, on diu 20.000 euros nosaltres en proposam 10.000,
per tal de fer aquests estudis, projectes dels nous reptes per tal
de millorar l’audiència.

 Respecte de totes les altres esmenes, mantindrem el sentit
del vot que ja vàrem tenir en ponència. Entenem que les
consignacions són suficients, que ja hi ha ajudes i programes
que permeten donar cobertura a les diferents qüestions que es
plantegen. Hem fet increments considerables. Algunes
propostes que ens fan, com la dotació, per exemple, de
Protecció Civil no són ni tan sols competència del Govern de
les Illes Balears, perquè aquesta dotació econòmica és de
competència municipal. També proposen reduir personal per
destinar-lo a producció pròpia, una producció pròpia que ja
enguany s'incrementa el projecte de pressuposts un 18% més i
que, gràcies a una esmena incorporada del Grup Parlamentari
Socialista i dels socis, hem pogut complementar en ponència
amb 200.000 euros més. 

Respecte de l'esmena de Ciudadanos 12254 d'afectació de
18.000 euros per implantar coeducació a monitors de temps
lliure i del lleure, des dels doblers del pacte d'estat, es donen
350.000 euros al Convivèxit i, per tant, tot aquest tipus de
programes ja s’estan fent i tenen consignada aquesta partida i
que es fan a través de les escoles, que és on consideram que
s'han d'executar. 

El Pi demana crear una partida per jugar a establiments
turístics, per acollir els treballadors públics que s'han de

desplaçar a l'illa d'Eivissa amb urgència per cobrir una plaça
vacant. Això ni tan sols és competència de la Conselleria de
Presidència, Funció Pública i Igualtat. Dins del programa 222D
ja hi ha una previsió d'una partida destinada a realitzar estudis
i treballs tècnics per a la millora de coordinació de policies
locals i la seguretat pública de la ciutadania. 

I respecte de l’IBD, nosaltres entenem que la dotació
econòmica actual és suficient. El Govern està assumint el servei
24 hores. Ha posat mig milió d'euros per a taules de
coordinació, altre mig milió d'euros per a convocatòries
municipals en violència de gènere. 

Respecte de les esmenes de MÉS per Menorca, el
compromís del Govern amb l'Associació Renou és d’una ajuda
de 15.000, no de 18. A la ponència s’ha incrementat en 5.000
euros de la subvenció a Crits i Renou. 

I respecte de la Reserva de la Biosfera, com vostè mateix ha
comentat, Sr. Castells, s’està tramitant en aquests moments la
llei i volem esperar que es pugui establir allà per fer després les
dotacions pertinents. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica pel Grup Parlamentari Popular,
té la paraula el Sr. Lafuente.

EL SR. LAFUENTE I MIR: 

Gracias, Sra. Presidenta. Muy brevemente, simplemente
quiero destacar la enmienda en la que coincidimos con Més per
Menorca, de la dotación de la Ley de Reserva de la Biosfera de
5 millones de euros. Entendemos que si se va a aprobar una ley
y no hay dotación presupuestaria en el presupuesto en el año en
que entra en vigor, pues se tendrán luego que hacer las
modificaciones de crédito correspondientes, que es lo lógico,
si la voluntad de los grupos que dan apoyo al Govern es que
esta ley tenga cierta efectividad, es que esté dotada
económicamente. Por tanto, para nosotros es importante y
creemos que es decepcionante que no se dé apoyo o se dé una
transacción ahora en comisión a la enmienda que presenta Més
per Menorca o a la enmienda que presenta el Partido Popular. 

Lo demás, pues me reitero en lo afirmado anteriormente. Y
nada más. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula la
Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies. Només vull dir-li a la Sra. Cano que sí acceptam la
transacció que ens ha fet a dues esmenes. A l'esmena 12255 sí
que ens fan..., idò, una transacció de substituir 40.000 euros per
20.000 euros per a les cambres de comerç i el programa Dona
Impulsa, l'acceptam; i a l'esmena 12251, d'afectació, és una
rebaixa de 20.000, nosaltres demanàvem 10.000 euros per fer
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aquest estudi i una estratègia per augmentar l’audiència de
Radiotelevisió IB3 a les illes d'Eivissa i de Formentera. Per
tant, les altres esmenes que no són acceptades les defensarem
a la plenària.

Res més a dir, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes té la
paraula la Sra. Sureda.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ: 

Gràcies, presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr. Castells. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

En torn de contrarèplica, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos té la paraula la Sra. Sans.

LA SRA. SANS I REGIS:

Gràcies, presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula la
Sra. Campomar.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

No en faré ús, gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Cano.

LA SRA. CANO I JUAN:

No en faré ús, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Per fixar la seva posició, pel Grup Parlamentari VOX-Actua
Baleares té la paraula la Sra. Idoia Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Sí, en la línea... -gracias, presidenta-, en la línea con lo
manifestado al principio de esta comisión en el debate anterior,
nosotros votaremos abstención a la mayoría de las enmiendas
parciales que han presentado el resto de grupos. Únicamente
votaremos en contra de aquellas que empeoran aún más estos

presupuestos y nos reservamos el voto afirmativo solamente
para aquellas enmiendas que pueden mejorar la vida de los
ciudadanos de Baleares. 

Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. 

(Remor de veus)

El Sr. Ensenyat ...

EL SR. ENSENYAT I RIUTORT:

Sí, no sé què ha demanat, perdó.

(Remor de veus)

Ah, sí, Miquel Ensenyat substitueix Joana Aina Campomar.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Ens han fet arribar dues propostes de transacció del
Grup Socialista, Ciudadanos.  Demanaria al grup... accepta la
transacció, perfecte. Gràcies.

Votació de les esmenes a la secció 11, Conselleria de
Presidència, Funció Pública i Igualtat.

Farem la votació separada de les esmenes del Grup
Parlamentari Popular en diversos grups. Començam per les
esmenes RGE núm. 12530, 12532, 12533, 12581, 12593,
12594, 12595 i 12641/22. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb les esmenes del Grup Popular RGE núm.
12587, 12588, 12589, 12590, 12591, 12592 i 12689/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb les esmenes del Grup Popular RGE núm.
12597, 12596, 125...

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, solicito la votación separada de las 12596,
12598 y 12657.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sra. Ribas, podria fer un grup d'aquestes tres esmenes que
m'ha indicat que vol votar per separat?

Passam a la votació de les esmenes del Grup Popular
12596, 12598 i 12657/22...

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Perdoni, Sra. Presidenta, és que jo sí que vull aquesta
darrera votar-la per separat.

LA SRA. PRESIDENTA:

D'acord. Tornam a començar. Votació de les esmenes del
Grup Popular RGE núm. 12596 i 12598/22.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena 12657/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

Falta un vot. Pots tornar repetir la votació?

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim la votació. Esmena 12657 del Grup Popular.

Vots a favor? 

(Remor de veus)

12657. 

Vots a favor? 

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12597, 12531 i
12662/22.

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena RGE núm. 12685/22.

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12528 i 12529/22.

Vots a favor? 

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam a la votació de les esmenes del Grup Parlamentari
Ciudadanos, que també s'han distribuït en diversos grups.

Votació de es esmenes RGE núm. 12214, 12225, 12250 i
12254/22.

Vots a favor?
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Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes de Ciudadanos RGE núm. 12224,
12238 i 12292/22.

Vots a favor?...

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, solicito la votación por separado de la 12238.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12224 i 12292/22.

Vots a favor? 

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena 12238/22.

Vots a favor?

Vots en contra? 

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 9 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12239 i 12252/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena de Ciudadanos RGE núm. 12251/22
transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

9 vots a favor, cap en contra, 4 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Ciudadanos 12255 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

12 vots a favor, 1 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Passam la votació de les esmenes del Grup Parlamentari El
Pi. Esmenes 12046 i 12074. 

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

5 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats,  els pregaria que estiguin atents a les
votacions per facilitar la feina a 
la Mesa i a la lletrada.

Votació de l'esmena 12182.

Vots a favor? 

Repetim la votació de l'esmena 12182.

Vots a favor?

(Remor de veus)

Tercer intent. Votació de l’esmena 12182.
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Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 7 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Votació de l'esmena 12048.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:  

1 vot a favor, 8 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Repetim votació, esmena 12048.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:  

1 vot a favor, 9 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12047.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

2 vots a favor, 8 en contra, 3 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes del Grup Mixt, esmena 12850.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

7 vots a favor, 6 en contra, cap abstenció. 

LA SRA. CANO I JUAN:

Sra. Presidenta, nosaltres demanaríem vot particular per
mantenir el text original en aquesta esmena.

LA SRA. SECRETÀRIA:

12450.

LA SRA. PRESIDENTA:

Continuam votant les esmenes. Esmena 12829, 12834,
12837 i 12874.

LA SRA, CANO I JUAN: 

Presidenta, nosaltres demanam votació separada de la
12874. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Podem agrupar les altres tres?

Votació de les esmenes 12829, 1834 i 12837.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Presidenta, solicito la votación separada -perdón- de la
12829.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Votació de l'esmena 12829.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:  

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes 12834 i 12837.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 6 en contra i 3 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l'esmena 12874.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:  

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Votació de l'esmena 12872.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA: 

2 vots a favor, 7 en contra, 4 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, ara els deman si algun dels grups
parlamentaris vol defensar el vot particular de l'esmena 12850
del Grup Mixt, Més per Menorca. 

LA SRA. CANO I JUAN:

Nosaltres volem fer aquest vot particular perquè defensam
el projecte de llei tal i com està plantejat en els seus termes
originals, pensam que aquesta partida està suficientment dotada
i que aquest suport financer no escau.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cano. 

Vots a favor del vot particular? 

(Remor de veus)

Suspenem dos minuts la sessió.

(Pausa)

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, els demanaria per seguir amb la votació,
votam el vot particular a l'esmena RGE núm. 12850/22.

Vots a favor del vot particular?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

6 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Senyors diputats donam per finalitzat el debat
d'aquesta secció.

En deu minuts reiniciam el debat de la propera secció.

Gràcies. 

(Pausa)

(El Sr. Vicepresident substitueix la presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Diputats, diputades, reprenem la sessió. Iniciam el debat de
la secció 12, Conselleria de Model Econòmic, Turisme i
Treball, amb les seccions i entitats afins.

Debat 3, de totalitat i globalitat.

A) Esmenes a la totalitat. 

Grup Parlamentari Popular, secció 12, Conselleria de
Model Econòmic, Turisme i Treball, esmena RGE núm.
12449/22; secció 37, Fons d'Impuls del Turisme Sostenible,
esmena RGE núm.12450/22; secció 76, Servei d'Ocupació de
les Illes Balears, SOIB, esmena RGE núm. 12451/22; secció
79, Institut Balear de Seguretat i Salut Laboral, IBASSAL,
esmena RGE núm. 12452/22; E02, Agència d'Estratègia
Turística de les Illes Balears, AETIB, esmena RGE núm.
12453/22. 

B) Esmenes parcials.

Grup Parlamentari Popular, secció 12, Conselleria de
Model Econòmic, Turisme i Treball, al programa 141D,
planificació i ordenació de la política econòmica, esmena RGE
núm. 12639/22; al programa 322A, ocupació i inserció laboral
específiques, esmenes RGE núm. 12483, 12460, 12473 i
12482/22; al programa 751C, ordenació del sector i redefinició
del model turístic, esmenes RGE núm. 12465, 12476 i
12458/22; al programa 761C, promoció empresarial i economia
circular, esmenes RGE núm. 12456 i 12463/22; a la secció 76,
Servei d'Ocupació de les Illes Balears, SOIB, al programa
322D, foment i gestió de l'ocupació de les Illes Balears,
esmenes RGE núm. 12461, 12454, 12472, 12471, 12457,
12468 i 12481/22; E02, Agència d'Estratègia Turística de les
Illes Balears, l'AETIB, esmenes RGE núm. 12455, 12459,
12462, 12464, 12466, 12467, 12469, 12470, 12474, 12475,
12477, 12478, 12479, 12480, 12684, 12687, 12688, 12708,
12710, 12711, 12712 i 12731/22. 

Grup Parlamentari Ciudadanos, secció 12, Conselleria de
Model Econòmic, Turisme i Treball; al programa 121L,
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direcció i serveis generals de la Conselleria de Model
Econòmic, Turisme i Treball, esmenes RGE núm. 12226 i
12227/22; al programa 141D, planificació i ordenació de la
política econòmica, esmenes RGE núm. 12233 i 12273/22; al
programa 322A, ocupació i inserció laboral específiques,
esmenes RGE núm. 12228 i 12229/22; al programa 322F,
autoocupació i economia social, esmena RGE núm. 12232/22;
al programa 751B, promoció turística, esmena RGE núm.
12230/22; al programa 761C, promoció empresarial i economia
circular, esmena RGE núm. 12231/22; secció 76, Servei
d'Ocupació de les Illes Balears, SOIB, al programa 322D,
foment i gestió de l'ocupació de les Illes Balears, esmenes RGE
núm. 12240 i 12241/22.

Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears,
secció 12, Conselleria de Model Econòmic, Turisme i Treball;
al programa 141D, planificació i ordenació de la política
econòmica, esmena RGE núm. 12056/22; al programa 322F,
autoocupació i economia social, esmena RGE núm. 12058/22;
al programa 751B, promoció turística, esmenes RGE núm.
12049, 12050, 12051 i 12066/22; al programa 751C, ordenació
del sector i redefinició del model turístic, esmenes RGE núm.
12052, 12053, 12054 i 12055/22; al programa 761C, promoció
empresarial i economia circular, esmenes RGE núm. 12057,
12184 i 12183/22.

Grup Parlamentari Mixt, MÉS per Menorca, secció 12,
Conselleria de Model Econòmic, Turisme i Treball; al
programa 751C, ordenació del sector i redefinició del model
turístic, esmena RGE núm. 12858/22; al programa 761C,
promoció empresarial i economia circular, esmena RGE núm.
12853/22; E02, Agència d'Estratègia Turística de les Illes
Balears, AETIB, esmenes RGE núm. 12860 i 12865/22.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Senyors diputats, els demanaria si es produeixen
substitucions.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Sra. Presidenta, Maria Antònia Sureda substitueix Josep
Melià. 

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Bon dia, Sra. Presidenta. Patrícia Font substitueix Josep
Castells.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, Salomé Cabrera substitueix Antoni Costa.

EL SR. MAS I TUGORES:

Sí, presidenta. Joan Mas substitueix Joana Aina Campomar.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Sí, Sra. Presidenta. Jorge Campos sustituye a Idoia Ribas.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Sí, presidenta. Enric Casanova substitueix Pilar Costa.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Hola, presidenta, bona tarda. Pilar Sansó substitueix Maria
Antònia Truyols. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Per a la defensa conjunta de les esmenes, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Cabrera, per un temps
de deu minuts. 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, passarem a defensar les
esmenes parcials que hem fet des del Grup Parlamentari
Popular.

Quant a les esmenes, el sentit del vot de les esmenes dels
grups, de la resta de grups, a la immensa majoria faríem una
votació favorable o una abstenció, no necessàriament perquè hi
estiguem en contra o que finalment no votem a favor de les que
hem fet una abstenció, sinó perquè n’hi ha qualcunes que
coincideixen en gran mesura amb algunes que nosaltres hem
presentat, per tant, consideram que les deixaríem per al debat
del ple.

Quant a les parcials, hem fet un total de 44 esmenes, de les
quals 5 són a la totalitat, concretament a les seccions 12, 37,
76, 79 i a l’organisme de l'AETIB; no hem presentat a la
totalitat a la resta; i hem fet 39 parcials. 

Com hem dit, quant a la totalitat, evidentment, no és un
problema que estiguem en contra del no a todo, simplement
també presentam esmenes amb to constructiu, però es tracta,
com han dit ja altres companys a la comissió anterior, és un
tema de plantejament, és un tema de decisions polítiques que
consideram que no coincideixen, que no van d'acord amb les
necessitats que en aquests moments té la nostra comunitat
autònoma.

Quant a les de Turisme, hem fet quatre blocs. El primer
bloc consta d’un total de 16 esmenes, conformades per
necessitats concretes de diferents municipis i illes, que són
moltes d'elles peticions que vénen ja d'altres anys com, per
exemple, el Centre d'Interpretació de S'Enclusa de Ferreries,
per 1 milió i mig; la finca d'Es Guix d'Escorca, 1,5; la redacció
del projecte de millora de primera línia del Port d'Andratx, per
200.000; la redacció del projecte del passeig de vianants de
Peguera; el Centre de la Mar de Thalassa d’Es Castell; la
rehabilitació de l'edifici d'Escola i Natura d’Es Castell, un espai
multifuncional -com dic- a l'Escola Natura d'Es Castell per
650.000 euros; etc.

D'altra banda, una sèrie d'actuacions per donar un impuls
necessari al producte cultural, com ara la gestió del Convent de
Sant Diego, per 50.000; ajuda al Premi Born, 15.000; programa
per un impuls de la Menorca Talaiòtica, per 200.000; i insistim
també amb la presència de disciplines artístiques i associacions

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212226
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212227
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212233
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212273
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212228
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212229
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212232
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212230
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212231
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212240
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212241
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212056
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212058
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212049
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212050
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212051
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212066
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212052
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212053
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212054
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212055
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212057
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212184
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212183
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212858
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212853
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212860
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202212865


HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 119 / fascicle 1 / 13 de desembre de 2022 2933

a Balears a les fires turístiques, que és una esmena que ja
havíem presentat anys enrere, per 300.000.

D'altra banda, també insistim quant a presentar una esmena
quant a la prevenció i conscienciació ciutadana respecte de la
preservació de les tradicions a les festes de Sant Joan de
Ciutadella, prevenció i conscienciació per un total de 100.000,
l'any passat ja la vam presentar, va ser acceptada amb una
transacció, per 60.000, crec que ara serà el mateix cas, però
consideram necessari considerar presentar-ho.

Després una esmena important per a nosaltres, que és el pla
de recuperació i rehabilitació del patrimoni històric militar de
Menorca, amb un total de 2,5 milions plurianuals, amb 1 milió
per a enguany, important element diversificador del producte
turístic. 

Després, per finalitzar aquest primer bloc, una important
per 10 milions d'euros per a 2023, amb un plurianual de 80
milions d'euros per a la reconversió, modernització,
reestructuració i diversificació de les zones turístiques, de les
zones d'afluència turística, incidint en l'accessibilitat i la
mobilitat i el gaudi de les zones.

Un segon bloc són les esmenes que van destinades a
aconseguir la desestacionalització, que aquí juga un paper molt
important la connectivitat, en aquest sentit hem presentat
diferents esmenes: una que incentiva la connectivitat nacional,
la internacional i també la connectivitat interilles, des del punt
de vista que ajuda a la desestacionalització i que dinamitza
l’economia, lògicament, en temporada baixa.

D’altra banda, proposam també desenvolupar un pla d'acció
de comunicació per combatre mancances, com he dit, de
temporada baixa a les Illes per a 2023.

Després en tenim una que consideram molt important, que
hem insistit, que és la del programa de l’IMSERSO, creiem
important un reforç puntual per a 2023 d’1,2 milions per a totes
les illes, per reforçar aquest programa que consideram que és
bàsic per a les nostres illes per allargar la contractació i per
dinamitzar l’economia no únicament en temporada alta.

El tercer bloc són les destinades a qualitat i sostenibilitat,
referent específicament a unes línies incentivadores per tal que
els establiments que, voluntàriament, vulguin assumir i
incorporar mesures de circularitat en els processos productius
ho puguin fer amb una ajuda d’1 milió.

Després, també hem proposat una esmena per ajudar tots
aquells establiments que es troben a la zona de turisme
d'excessos perquè puguin iniciar unes millores en els seus
establiments, per una totalitat de 600.000 euros.

I, finalment, un quart bloc, per escurçar, que es refereix a
una línia d'ajut als consells insulars per fer un reforç a la
Inspecció de Turisme i així combatre, des dels consells, els
ajuntaments i el Govern, el turisme il·legal.

Quant a model econòmic i treball, tenim una sèrie
d’esmenes que hem presentat en anys anteriors: millores de les
partides quant a la contractació de majors de 45 anys, aturats de

llarga durada, col·lectius vulnerables, dones amb violència de
gènere, tot açò consideram que és necessari i nosaltres
demanam una millora del finançament.

I, si bé és cert que, també, afortunadament, hi ha un camí de
consens establert quant a la millora de la reforma de les
cotitzacions d'autònoms, i es fa feina per millorar les
condicions, també és cert que consideram que s'ha de fer més
feina i s'han d'implementar, per tant, continuam proposant
d’augmentar aquesta partida a 2 milions d'euros per incentivar
la contractació d’autònoms per continuar amb la recuperació i
per ajudar a combatre aquest degoteig de concursos de
creditors que vivim després de la pandèmia.

D'altra banda, insistim també en una esmena de 300.000
euros de la qual hem parlat avui de matí respecte d’ajudes a
autònomes dones que, pel fet d’estar embarassades, no van
poder accedir a les ajudes COVID -el conseller ja ha dit avui de
matí que tiraria endavant amb aquesta ajuda, que seria una
realitat-, nosaltres, en qualsevol cas, hi insistim.

D’altra banda, reeditam també l’esmena 98, per a la millora
de la contractació del sistema de formació en pràctiques, per
600.000 euros: 200.000 per continuar amb el Pla d'adaptació de
la formació a la realitat empresarial i la integració del
coneixement i capacitació en la gestió empresarial, els cursos
en matèries específiques depenent del SOIB, alguna d'aquestes
les vam presentar al pressupost passat i consideram que fa falta
continuar.

I, per acabar, insistim també en la reparació de l'edifici del
SOIB, que l'any passat es va aprovar l'esmena per 500.000
euros i no es va executar. Hi ha també una proposta de
transacció que ens han traslladat, de reduir l'import, però que
hi ha voluntat de fer-ho. Per tant, nosaltres, en aquest sentit,
acceptaríem també l'esmena.

I demanam l’augment de personal i formació del SOIB per
a Formentera.

A les cambres de comerç també tornam insistir en la partida
necessària que consideram necessiten per fer la seva tasca, no
fons per a estructura, com ja sabem, perquè correspon a la
Secció 19, però sí per a la millora del seu funcionament.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. Bé, plantegem diverses esmenes al
pressupost en aquesta secció, principalment orientades a
millorar la posició de lideratge del nostre sector turístic del
nostre model econòmic. I perquè el model econòmic es pugui
mantenir, transformar i millorar res millor que tenir una bona
estratègia, per això demanem que ja s’acabi de confeccionar
l'Estratègia d'especialització intel·ligent, el RIS3 de la nostra
comunitat, que el que hi havia anteriorment ja està desfasat.
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També plantegem la creació de programes per intentar que
el nombre d'empreses mitjanes de les Illes Balears s'incrementi:
tenim un problema a les Illes Balears amb el nostre model
econòmic i és que el nombre d’empreses mitjanes que hi ha
ubicades a les Illes Balears és un percentatge molt inferior al
que hauríem de tenir en una economia sana, i la major part de
les nostres empreses són PIME de molt pocs treballadors, hem
d’impulsar polítiques perquè el nombre d'empreses mitjanes, i
que, a més a més, siguin mitjanes i competitives, s'incrementi.

També, ja de cara al turisme, hem de plantejar una de les
reivindicacions que més s'ha produït durant aquesta temporada,
que és la problemàtica de la sensació de massificació; per
evitar-ho considerem que s'ha de crear un grup de treball per
gestionar els fluxos turístics.

I dintre del turisme, hem d’apostar per avançar en el
lideratge del nostre model, anar més enllà amb la sostenibilitat
i, per a això, plantegem programes de formació de turisme
reparador, de turisme regeneratiu, perquè les nostres empreses
siguin punteres en aquestes línies d’actuació i puguem tenir
treballadors experts i formats en aquestes especialitats,
treballadors que amb aquest know how podran tenir un futur,
segurament, molt pròsper dintre de la indústria del turisme.

També plantegem una esmena per a un programa d’atracció
i retenció de talent, que ja és un programa que ja vàrem
plantejar al pressupost de l'any passat, però que considerem que
s’ha d’insistir en aquesta línia de treball.

I en el tema del lideratge turístic ens ho hem de creure, hem
d’estar convençuts que és la gran aposta de la nostra comunitat,
per això també presentem esmenes perquè es promocionin les
Illes Balears líders i referents en turisme sostenible, reparador,
i que quedi clar que aquesta és la línia per on hem de continuar.
Ja a la modificació de la Llei turística es van plantejar diverses
actuacions en l'aspecte de l'economia circular, que ja es
treballen dintre de les empreses turístiques, la redacció d’aquest
Pla d’economia circular que exigeix la modificació de la Llei
turística, però hem d’anar més enllà. I que quedi clar que la
millora de tota la cadena de valor de la indústria turística ha
d’estar per la banda de la sostenibilitat, de l’eficiència
energètica i de la millora de la nostra petjada mediambiental.

Finalment, també hem presentat esmenes per impulsar
l'emprenedoria dels joves, de les dones i impulsar que tinguin
el seu projecte professional, de forma que es bonifiquin les
quotes d'autònoms durant els primers anys de la seva
experiència professional per facilitar que sobretot dones i joves
puguin plantejar les seves propostes d'autoocupació i que
tinguin els mínims impediments i despeses possibles, de forma
que puguin esdevenir petits empresaris i amb el temps ja
enfortir la seva professió. 

Hem rebut unes propostes de transacció, que en principi les
acceptem, les que ens han presentat des del Grup Parlamentari
Socialista i dels grups parlamentaris que donen suport al
Govern. I esperem que la resta de les nostres esmenes també
siguin aprovades, si no aquí, a plenari.

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
té la paraula la Sra. Sureda.

LA SRA. SUREDA I MARTÍ: 

Gràcies, presidenta. Senyores i senyors diputats. En aquesta
secció 12, des d'El Pi hem presentat 13 esmenes, algunes són
reiteratives i -pensam- necessàries i, per tant, d'aquí la seva
presentació. 

En primer lloc, avui matí, encara la meva companya Sra.
Pons, ha parlat del comerç, del petit i mitjà comerç, de
l'impacte del tancament de molts d'aquests comerços
emblemàtics que defensam i el Govern també diu que els
defensa, però desgraciadament veim que van tancant cada dia
i pensam que el Govern hi ha de fer feina. Nosaltres aquí tenim
una esmena presentada, que és la 12056, de 50.000 euros, per
crear una nova partida destinada a la dotació de l'Observatori
de Comerç. Pensam que és necessari, és una reivindicació de
les patronals des de fa estona. Aquesta esmena ha estat
aprovada a diversos pressuposts, però després el Govern no ha
executat aquest Observatori de Comerç, per tant, esperam que
aquesta vegada sigui una realitat i d'aquí la defensa d'aquesta
esmena.

En segon lloc, tenim l'esmena referent a millorar les
infraestructures dels espais d'emprenedoria dels ajuntaments,
per poder ajudar els ajuntaments. Parlam de diversificació,
parlam de canviar o d'introduir nous models econòmics a la
nostra comunitat. I pensam que és important l'esforç que també
fan els ajuntaments per ajudar aquests emprenedors que volen
o tenen idees i posen els ajuntaments a disposició d’aquestes
infraestructures, aquests espais que ajuden aquests nous
emprenedors. I d'aquí aquests 100.000 euros per ajudar als
ajuntaments en aquests espais. 

Per altre costat, tenim una esmena de 500.000 euros per
garantir la connectivitat aèria de Balears. Jo crec que és una
esmena necessària, és necessari reforçar la connectivitat, tenir
una fluïdesa en connexions amb altres zones. És imprescindible
per al dia a dia dels ciutadans que viuen aquí i que moltes
vegades treballen a altres llocs i aquesta connectivitat és bàsica. 

Després tenim una esmena de 100.000 euros per a la
redacció de l'estudi del projecte del Museu del Turisme. Som
capdavanters en el tema turístic i pensam que es podria -i seria
molt interessant- poder fer un Museu del Turisme i d'aquí
aquesta redacció i estudi per fer aquest projecte.

Per altre costat, ens agradaria destinar 500.000 euros a
creació de convenis de col·laboració en promoció turística, en
coordinació i col·laboració amb els consells insulars. També
s'ha parlat molt de la promoció turística, de fet es vol intentar,
per part d'alguns grups, eliminar la promoció turística, i
nosaltres defensam que és necessari promocionar turísticament
les nostres illes. El fet que siguin conegudes per uns, no vol dir
que no ens hem d'aturar de promocionar-les, sempre,
evidentment, amb una qualitat, amb una desestacionalització,
però és necessari seguir apostant per la promoció turística. 
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Per un altre costat, tenim una altra esmena de 500.000
euros, allà on plantejam un conveni de col·laboració per al
manteniment i condicionament del Camí de Cavalls a Menorca.
Pensam que aquesta esmena ajudaria a desestacionalitzar i
allargar la temporada. És un camí que es pot fer tant en
ciclisme, com també en senderisme, vull dir caminant aquest
recorregut. I és important tenir-lo en perfecte estat. 

10 milions per a un Pla de reconversió de zones turístiques.
Els hotelers han invertit per donar qualitat als seus hotel, per
millorar la qualitat, per pujar de categoria. I pensam que els
espais que els acompanyen s'han d'adaptar a aquesta realitat.
D'aquí la necessitat d'aquesta reconversió, enllaçada una mica
amb aquestes, però ja en remodelacions específiques i ajudes
en reforma i remodelacions, serien el passeig marítim de Cala
Millor i de S’Illot de Sant Llorenç, que sí que ara el Govern hi
fa una acció a la platja, és el moment per poder remodelar el
passeig. També a la Colònia de Sant Jordi, com a passeig en
àrea d'influència socioeconòmica del Parc de Cabrera. Aquesta
esmena es va aprovar l'any passat, al pressupost passat o a
l'anterior, si no vaig malament, però hi va haver uns malentesos
-ho diré així-, que no se sabia on hi havia la partida exacta i
l'ajuntament va acabar l’any i no varen poder destinar al
projecte que s'havia fet, i esperam que aquesta vegada pugui ser
una realitat. També al passeig marítim de la Colònia de Sant
Pere, la reforma del passeig marítim és necessària i d’aquí
aquesta petició.

Per altra banda, hi ha la creació del clúster de materials de
construcció. Aquí he de demanar disculpes, se’ns va dir que ho
passàssim dins Indústria, però també amb una transacció es
podria arreglar, crec que no hi hauria cap problema, si hi ha
voluntat, es pot arreglar, però sí que s'hauria d'haver posat a la
secció d'Indústria. I 200.000 i 100.000 euros per ajudar les
cambres de comerç de Menorca i d’Eivissa, que són sobretot
les que ho necessiten més, que no tenen convenis tan directes
i que no les ajuden tant. 

Respecte de la resta de grups parlamentaris, a la majoria
votarem a favor. A les esmenes a la totalitat del Partit Popular
ens hi abstendrem. I a algunes altres esmenes votarem en
contra. En total, només a vuit de totes les esmenes que han
presentat la resta de partits. Per tant, pensam que en general
ajuden i són positives per millorar aquests pressuposts i per
ajudar, en aquest cas, tot el tema turístic i tot el món del treball
a la secció 12 del pressupost de la nostra comunitat.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt, Més per Menorca té
la paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

Gràcies, Sra. Presidenta. És normal en aquestes hores, no es
preocupi. Jo seré molt breu, perquè nosaltres només tenim
quatre esmenes a aquesta secció. La de més volum, la de més
quantitat de doblers és la que demana una transferència al
Consell Insular de Menorca per a la compra de terrenys i
protecció de futures urbanitzacions, bàsicament per a protecció

del territori, arran també de l'acord que va anunciar la Sra.
Presidenta durant el debat de política general. Aquesta puja a
10.446.000 euros.

La segona esmena que tenim és una aportació addicional a
la Cambra de Comerç, ja la vàrem fer també l'any passat,
aquest any demanam 332.000 euros.

Tenim una tercera esmena, que és 60.000 euros per al
funcionament i activitats de gestió del Convent de Sant Diego. 

I una darrera que és d’1 milió d’euros, que seria per
comprar les cases que envolten el Pati de Sa Lluna a Alaior,
perquè es pogués recuperar el cent per cent d’aquest convent. 

Nosaltres estam negociant amb el Govern les nostres
esmenes i, en aquest sentit, el que farem, primer de tot és
esperar acabar les negociacions, perquè entenc que
possiblement hi haurà alguna transacció per a nosaltres en
aquesta secció, tot i que avui no s'hagi presentat. I votarem en
contra de les altres esmenes dels altres partits, a excepció
d'aquelles que estiguin transaccionades i acceptades pels grups
parlamentaris.

Així que jo ja he acabat. Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Font. En torn en contra, pel Grup Parlamentari
Unidas Podemos, té la paraula la Sra. Martín. 

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, presidenta. En la línia de la companya de MÉS per
Menorca, la meva intervenció també serà breu. Nosaltres no
hem presentat esmenes en aquesta secció. Hem fet la  feina
durant el procés d'elaboració del pressupost i realment
representa i ve a donar resposta a les principals inquietuds que
nosaltres teníem, tant per exemple en qüestió de treball, el
reforç de l’IBASSAL, destacar especialment un any més el
programa SOIB Dona que permet a les dones víctimes de
violència masclista tenir una oportunitat laboral, una opció de
futur i un horitzó positiu a les seves vides. També volem
destacar els incentius a la contractació d'aturats de llarga
durada. Bé, i la resta de qüestions ja les vàrem comentar en el
seu dia. 

Sí que fem una aposta ferma per modificar substancialment
l’ITS, no entraré a detallar-ho ja que ha estat prou explicat per
la meva companya, la diputada Esperança Sans, a la comissió
d'avui referent a l'articulat. 

Amb relació a les esmenes presentades pels diversos grups
parlamentaris donarem suport a diverses transaccions, que
entenem que milloren el pressupost que s'ha presentat,
concretament aquelles que són relatives, per exemple, al
turisme d'excessos, a la implantació de mesures de circularitat,
és una qüestió que nosaltres veníem reclamant des de fa molt de
temps i a la Llei de turisme ho vàrem posar damunt la taula, hi
ha mesures concretes que així ho recullen; a qüestions relatives
per exemple també als plans de formació, en general de totes
les illes; a programes adreçats a mitjanes i petites empreses. I
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també algunes específiques, com puguin ser per exemple en el
cas de Menorca, el SOIB del polígon de Maó, a la campanya
específica de civisme per a les festes de Sant Joan a Ciutadella,
i a moltes altres. 

Amb relació a Eivissa també les hem tengut en compte i ja
vàrem donar, per exemple, suport a la ponència a les millores
de personal per a l'Escola d'Hoteleria d'aquesta illa. 

En definitiva, donarem suport a algunes esmenes que
consideram que milloren els pressuposts i a d'altres,
malauradament, en aquesta ocasió les votarem en contra. 

Gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES: 

Gràcies, presidenta. Diputades, diputats. Bé nosaltres
creiem que en general el pressupost és un pressupost equilibrat,
és un bon pressupost el d'aquesta secció. 

Quant a Treball, que desgraciadament, per dir-ho de
qualque manera, almanco mediàticament, és el germà pobre de
la conselleria, nosaltres entenem que és una de les parts del
Govern que ha de tenir més pes si plantejam que l'ocupació és
una de les qüestions més importants que afecten la societat i si
plantejam un canvi de model econòmic que nosaltres entenem
imprescindible. Per tant, quant al pressupost de Treball sí que
veim la importància del SOIB com a element, com a peça clau,
com a pedra angular de la generació de l’ocupació, formació,
qualitat laboral, etc., i veim com l'IBASSAL també es
consolida quant a salut laboral, qüestions importantíssimes.

Aquests vendrien a ser els objectius del pressupost quant a
Treball: formació, salut laboral, qualitat laboral. Són uns
pressuposts, evidentment, escorats a l'esquerra, com ha de ser
per a un govern que en presumeix, i creim que -com dic- la part
de treball compleix amb les expectatives, al marge d'algunes
esmenes que haguem pogut presentar els grups del Govern que
acaben de donar forma i d’arrodonir el pressupost. 

Quant a Turisme entenem també que hi ha unes quantes
esmenes que s'han transaccionat o que s’han plantejat
transaccions que afecten qüestions de turisme d'excessos,
etcètera, que són importants i que hi donarem suport si
s'accepten les transaccions. 

Nosaltres, per exemple, un cop el debat de la promoció
turística l’hem posat damunt la taula, s'ha plantejat, ha estat
objecte de debat, perquè a més se n'ha parlat i se n'ha parlat
bastant, nosaltres hem retirat l'esmena que feia referència a la
promoció turística. Mantenim la filosofia i creim que és un
debat que hi ha de ser i és un debat de calat polític en el país.
Retiram l'esmena mantenint la filosofia ideològica, perquè ens
entenguem, de l'esmena. Creim que n’hem de parlar, per què?,
perquè s'han traspassat les competències i els pressuposts que
vénen, no els del 23 sinó els que vendran, s'hauran d'anar

adaptant a aquest traspàs de competències que ja ha acabat,
perquè ja tots els consells tenen les competències de turisme, i
haurem de veure pressupostàriament i quant a les polítiques
com encaixa el Govern de les Illes Balears amb la política
turística del país, ja dic, un cop hem traspassat les
competències.

I quant a l'esmena d'El Pi del clúster, de la necessitat d'un
clúster de construcció, si hi hagués la possibilitat d'una
transacció consideram que és una qüestió important i, atès que
és important i si hi hagués la possibilitat d'una transacció, jo o
nosaltres hi donaríem suport i hi votaríem a favor. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la
Sra. Sansó. 

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Des del Grup Parlamentari
Socialista hem plantejat algunes transaccions de les esmenes
que han presentat alguns grups. Tenen, crec, tots els grups
parlamentaris aquí presents una còpia de les diverses
transaccions que hem plantejat. 

Pel que fa a les esmenes que ha presentat el Grup Mixt, Més
per Menorca, dir que no li hem proposat cap transacció perquè
intentarem negociar de cara al Ple a veure si podem arribar a
algun acord de les esmenes plantejades. 

Pel que fa el Grup Parlamentari Popular, votarem a favor de
l'esmena 12458/22, que fa referència a ajudes per millorar la
qualitat dels establiments afectats per la Llei de turisme
d'excessos i perquè creim que és positiva i va en la línia de la
Conselleria de Turisme. 

Han plantejat diverses esmenes, la Sra. Cabrera llavors
supòs que em farà qualque comentari si les accepta o no la
primera esmena presentada és la 124..., la transacció a l’esmena
12483, per incentivar la inserció laboral a dones víctimes de
violència de gènere. Aquí li fem un plantejament de transacció
a la partida, ja que consideram que ha d'anar dirigida al SOIB
i no a la direcció general, com havien plantejat vostès.

Després sí que li volíem fer una transacció a l'esmena
12460/22, d'incentius a la contractació d'aturats de llarga
durada, perquè volien refondre aquesta transacció i suprimir les
esmenes 12473 i la 12482 i plantejar un import global
d'aquestes tres esmenes per un valor de 500.000 euros en total
i que afectant a partida 124... bé, la secció que he comentat
aquí, i sí que volem canviar el concepte i que sigui un concepte
d'incentius a la contractació per a aturats de llarga durada per
a majors de 45 anys i per a col·lectius amb risc d'exclusió
social, i que aquest programa d'incentius a la contractació es
podrà ampliar en cas que s'esgotin els recursos. Per tant, li
plantejaríem la transacció a l’esmena 12460, com he dit, i
votaríem en contra, si no les retira, de la 12473 i la 12482.
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Després, a la 12456 també li feim, li mantenim, referent a
la convocatòria de les dones embarassades que varen quedar
fora de la convocatòria del Reial decret llei 5/2022,
mantendríem l’import que vostè proposa, però sí que també li
canviaríem la partida afectada perquè posaríem el mateix
subconcepte d'alta i de baixa.

Després, a l'esmena que presenten sobre augmentar el
personal i la formació del SOIB a Formentera, l'esmena 12461,
aquí sí que li proposaríem mantenir l’import i modificar també
la partida... en lloc del sots-concepte 1.000, que vostès han
posat d’alts càrrecs, modificar-ho a les transferències a consells
insulars. I al concepte també li proposam una modificació, que
no sigui per a formació i per a personal, sinó que sols per a
formació, per a personal no, perquè no veim que sigui necessari
en aquests moments i seria suficient, consideram que és més
necessari per a formació. 

Referent a l'esmena... a la transacció a l'esmena 2454 també
modificam la partida que va afectada; a l’esmena 12481, de
rehabilitar l’edifici SOIB al polígon de Maó, sí que aquí li
rebaixam l’import per un valor de 60.000 i no de 500.000
euros, i a la partida que indica la mateixa transacció.

Després..., a l'esmena 12459, referent a ajudes d'implantació
a la circularitat, mantendríem l’import per 1 milió d'euros, la
partida es gestionaria a través de la Direcció General de
Turisme en lloc de l'AETIB, i per això també proposam una
modificació a la partida. 

Recursos per al bons turístics, a l'esmena 12462, li fem una
proposta de reducció de l’import per 200.000 euros, i una
campanya de conscienciació a la ciutadania per a les festes de
Sant Joan de Ciutadella també li feim una proposta de
modificar l'import per valor de 60.000 euros. 

Ens agradaria, amb l’objectiu de millorar el text i per poder
arribar a un acord que sigui un pressupost més consensuat, que
ens acceptassin les transaccions, si no les accepten  seguirem
treballant i negociant de cara a poder arribar a un acord al Ple. 

Referent a les altres esmenes parcials que no he comentat
les votarem en contra, així com les esmenes a la totalitat, que
també votarem en contra. 

Referent a les esmenes que ha presentat Ciutadans, els feim
unes transaccions, a la 12226, referent a la confecció d'un
document registre de l'estratègia d'especialització intel·ligent
amb el mateix import i afectant la partida que tenen al
document.

A la 12227, referent a creació d'un programa d’empreses
mitjanes competitives, mantenim també l’import i modificam
la partida, i a la creació d'un grup de treball per... d'un pla
balear de gestió dels fluxos turístics també mantenim la partida
i l'afectam a l'AETIB, a la E02.

Pel que fa la proposta que fan de crear un programa de
turisme reparador, del registre d’entrada 12228, el Sr. Marc
Pérez-Ribas ens té acostumats a fer... llenguatges i paraules
que... bé, benvingudes siguin, però sempre es treu de la màniga
alguns conceptes, i bé, aquí li faríem una proposta de

l’afectació a l'AETIB, pel mateix import, i així el concepte li
canviaria i que aquesta partida anàs per impulsar cursos de
formació des de l'AETIB en matèria de circularitat.

A la resta d'esmenes presentades hi votarem en contra, crec
que ha dit que acceptava totes aquestes transaccions, per tant,
aquestes esmenes sí que les votaríem a favor.

Pel que fa a El Pi Proposta per les Illes Balears, amb la
proposta de crear un observatori del comerç estam d'acord,
l’import el mantindríem en 50.000 euros, i sí que modificaríem
la partida afectada.

Referent a la creació d'una partida als ajuntaments per a
infraestructures d'espais d'emprenedoria, de l'esmena 12058,
també li fem una proposta de mantenir l’import, i sí que la
partida de baixa... sigui la 12101, de Secretaria General, i la
d'alta a la Direcció General d'Emprenedoria i Sectors
Productius de 12801. Bé, tenen aquí la partida, per tant, ho
poden comprovar.

I referent a la 12049, de destinar una partida per garantir la
connectivitat aèria, mantenim l’import de 500.000 euros, però
l'afectació la posaríem a la AETIB i no la a secció que vostès
han comentat. 

I bé, amb aquestes transaccions, si les accepta que crec que
ha dit que sí, Sra. Sureda, per tant, votaríem que sí a aquestes
esmenes i en contra a les altres esmenes plantejades.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En torn de rèplica, pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la Sra. Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé..., vull agrair les transaccions
presentades pel Grup Socialista i..., bé, pels grups que donen
suport al Govern, imagín.

En principi diríem que de les que ha plantejat, en el cas de
les esmenes del Partit Popular, acceptaríem totes les propostes
de transacció, si bé és cert que la que uneix les tres... les 12460,
73 i 82, per aclarir-ho, parlam que es reconverteix en una de
500.000 ampliable fins a 1,5, que era l’import... o si no... si no
ho vaig entendre malament quan va parlar, si n'és el cas, eh?... 
D’acord, simplement per aclarir-ho.

Després, efectivament, la de l'edifici del SOIB, que davalla
de 500.000 a 60, ens varen informar que, efectivament, el
pressupost real era de 60.000 per aclarir les reparacions, per
tant, nosaltres ho acceptarem, com no pot ser d'una altra
manera.

Aclarir també que la 12459, que m’ha aclarit el Sr. Marí,
quan també m’ha dit que açò anava a fons europeus, si no vaig
errada, que eren les ajudes per a implantació de circularitat en
els processos productius que estam contents que s'hagi
incorporat.
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El bons, bé, entenem que  hi ha, diguéssim, dues fases en els
bons, consideram que 200.000 per a la primera fase per
desestacionalitzar és correcte.

I per finalitzar, també, quant a la conscienciació per al tema
de les festes de Sant Joan de Ciutadella, idò l'any passat també
vam arribar a un acord de 100.000 a 60.000. Per tant, ho
consideram correcte.

Vull agrair també l’acceptació de l’esmena, talment, quant
a la millora de la... bé, una línia d'ajudes per a millora de les
empreses que estan afectades per turisme d'excessos. Açò quant
a les nostres esmenes.

Després, respecte del sentit de vot dels altres grups, a
Ciutadans li votaríem favorablement pràcticament a totes; El PI
sí que votarem també favorablement pràcticament a totes,
únicament farem una abstenció a unes que coincideixen, com
he dit abans, amb algunes que nosaltres també hem fet, que és
cambres, els 10 milions de zones turístiques i la de promoció.
Continuarem parlant i de cara al ple farem un posicionament
perquè, com dic, són temes importants per a nosaltres i en els
quals coincidim.

I respecte de MÉS per Menorca, faríem un vot favorable a
la compra de les cases que envolten Sant Diego, perquè
consideram que és important, és una cosa que necessita el
poble.

A la cambra també faríem una abstenció pel mateix motiu,
perquè nosaltres també  ho hem fet amb diferents quantitats,
per tant, esperaríem al Ple.

I faríem una abstenció també a l’esmena de 10 milions per
a la compra de terrenys al voltant de zones turístiques per tal
d’esponjament i d'altres, perquè tenim el dubte... encara estam
un poc a l'espera de saber a quines zones i de quina manera
afectaria. Per tant, ho deixaríem per al Ple.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I MARINO:

Gràcies, presidenta. Acceptam les transaccions que ens han
presentat des del Grup Parlamentari Socialista, i les que queden
pendents esperam que durant el període que encara queda fins
arribar a plenari o a plenari es puguin també transaccionar i
aprovar.

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
té la paraula la Sra. Sureda. 

LA SRA. SUREDA I MARTÍ:

Gràcies, presidenta. Acceptam les transaccions, a la Sra.
Sansó que a veure si a la quarta va la vençuda per tenir
l’Observatori de Comerç.

I res més, en principi, ja he manifestat el vot dels altres
grups parlamentaris.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula la Sra. Font.

LA SRA. FONT I MARBÁN:

No en faré ús, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

En torn de contrarèplica, pel Grup Parlamentari Unidas
Podemos, té la paraula la Sra. Martín.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, presidenta. Simplement agrair la voluntat de
consens dels diferents grups que han acceptat les transaccions.

Res més, gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la paraula el
Sr. Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Moltes gràcies, presidenta, no en faré ús.

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula la Sra. Sansó.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sols per fer referència a les
qüestions que m’ha plantejat la Sra. Cabrera, que ara justament
beu aigua, però, bé, em sentirà igualment -sí, ho veig-, referent
a la transacció 12459, sí que fa referència als fons europeus, és
a dir, van destinats a les partides d’implantació de la
circularitat, van amb càrrec a fons europeus.

I referent a l’esmena que vostè m'ha plantejat de la
transacció d'aquestes d'ajuntar les 12460, 12473 i 12482, que
vostè ha plantejat per un import màxim d’1.500.000 euros, sí,
està bé, és correcte, fins que s’esgotin o fins a un import màxim
d’1.500.000 euros.

I una pregunta, Sra. Cabrera, li demanaríem si retira les
esmenes relacionades amb la 12460, és a dir, si retira la 12473
i 12482.
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LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, i res més. Gràcies a tothom.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, per fixar la seva posició els grups que no hagin
intervingut, té la paraula el Sr. Campos, en representació del
Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares.

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Gracias, Sra. Presidenta. Yo, sin ánimo de ser reiterativo, ya
que mi compañera Idoia Ribas, titular de esta comisión, ha
explicado en el debate de las anteriores secciones, nosotros
consideramos, y por eso presentamos una enmienda a la
totalidad, que estos son los presupuestos de la ruina y que no
hay manera de poder mejorarlos, ni arreglarlos, ni que sean
beneficiosos para los ciudadanos, de ahí que no presentáramos
enmiendas parciales.

Unos presupuestos que son los más altos de la historia, unos
presupuestos que superan los 7.000 millones de euros y que son
a costa de los ciudadanos, que los tienen que soportar sobre sus
espaldas, con unos impuestos abusivos y que también van a
disparar la deuda y que no tardará en llegar a los 10.000
millones de euros, nos parece que son unos presupuestos que
no hay por dónde arreglarlos. Y, además, que siguen
derrochando el dinero público con el gasto superfluo que sigue
muy presente en estos presupuestos, como en todos los que se
han aprobado desde que gobierna la Sra. Armengol.

Por tanto, nosotros lo que haremos en cuanto a la votación
es votar en contra de aquellas propuestas que aún puedan
empeorar más este texto y nos abstendremos en la mayoría de
las enmiendas. Solo votaremos a favor en aquello que sea muy
concreto y determinante y que, de alguna manera, pueda
favorecer a los ciudadanos.

Pero, insisto, bajo nuestro punto de vista, estos son los
presupuestos de la ruina y lo que habría que haber hecho es
devolverlos, y de ahí nuestra presentación de una enmienda a
la totalidad.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Campos. Votació de les esmenes a la Secció
12, Conselleria de Model Econòmic, Turisme i Treball, les
esmenes presentades pel Grup Parlamentari Popular les he
agrupades i començam amb la votació de les esmenes del Grup
Popular RGE núm. 12465, 12467, 12468, 12469, 12472,
12474, 12476, 12478, 12479, 12480, 12639, 12687, 12710 i
12711/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de les esmenes RGE núm. 12449, 12450, 12451,
12452 i 12453/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes RGE núm. 12466, 12470...

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Disculpi, Sra. Presidenta, li importaria indicar el grup al
qual fa referència...

LA SRA. SECRETÀRIA:

El Grup Parlamentari Popular.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

D’acord, perdona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, quan iniciem...

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Com que no segueix l’ordre...

LA SRA. PRESIDENTA:

... quan iniciem un altre grup parlamentari ho indicaré.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

D’acord, però com que no segueix l’ordre que nosaltres
tenim com a seguiment, és clar, era per fer...

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb la votació de les esmenes del Grup
Parlamentari Popular, esmenes RGE núm. 12466, 12470,
12475, 12684, 12688, 12708, 12712 i 12731/22.
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Vots a favor?

(Remor de veus)

Repetim la votació del darrer paquet d'esmenes del Grup
Parlamentari Popular: esmenes RGE núm. 12466, 12470,
12475, 12684, 12688, 12708, 12712 i 12731/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions? 

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Popular RGE núm. 12455/22.

Vots a favor?

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Disculpe, ¿puede repetir?

LA SRA. PRESIDENTA:

Enmienda 12455/22,

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor i 8 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes del Grup Popular RGE núm. 12463 i 12477/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmenes del Grup Popular RGE núm. 12457 i 12471.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Popular, transaccionada, RGE núm.
12458/22.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena del Grup Popular transaccionada 12454.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12459 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12460 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12481 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12483 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12461 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12462 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12456 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

12 vots a favor.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12464 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, cap en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passam a votar les esmenes del Grup Parlamentari
Ciudadanos.

Esmena transaccionada 12226.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

12227 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, ...

L’anterior eren 11 també. 11 vots a favor, cap en contra, 1
abstenció.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12233 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Repetim: esmena 12233 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

10 vots a favor, 1 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12273.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Hi ha un grup que no he vist què ha votat.

LA SRA. PRESIDENTA:

No passa res, repetim la votació.

Votació de l’esmena 12273.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12228 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Seguim amb la votació de les esmenes de Ciutadans.

Esmena 12229.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12232.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena de Ciutadans... Tornam repetir la votació de
l’esmena de Ciutadans 12232.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12230.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

Podem tornar repetir?
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12230.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12231.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 8 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12240.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

5 vots a favor, 7 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12241.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passam a la votació de les esmenes del Grup
Parlamentari El Pi.

Esmena 12056 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, 1 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12058 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Votació de l’esmena 12049 transaccionada.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

11 vots a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12050.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 8 en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12051.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?
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LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12066.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 7 en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12052.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara passam a la votació de les esmenes del Grup
Parlamentari Mixt, Més per Menorca.

(Remor de veus)

Disculpin, diputats. Seguim amb la votació de les esmenes
del Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes.

Esmena 12053.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12054.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12055.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12057.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

2 vots a favor, 7 en contra, 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12184.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

EL SR. CAMPOS I ASENSI:

Perdón, Sra. Presidenta. ¿Puede repetir?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí. Esmena 12184.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12183.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Ara sí, passam a la votació de les esmenes presentades pel
Grup Parlamentari Mixt, Més per Menorca.

Esmena 12858.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 8 en contra i 3 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12853.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

4 vots a favor, 6 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Esmena 12860.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

1 vot a favor, 6 en contra, 5 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

I esmena 12865.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

LA SRA. SECRETÀRIA:

3 vots a favor, 7 en contra, 2 abstencions.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, diputats.

Sense haver-hi més assumptes a tractar s’aixeca la sessió.
Fins demà a les 9.

Gràcies.
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